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V E S T N I K
G L A S I L O  S O C I A L I S T I Č N E  Z VE ZE  D E LOVN EGA L J U D S T V A  ZA P O M U R J E

OB PRAZNIKU VSTAJE
NARODOV JUGOSLAVIJE IN 15-LETNICE 

VELIČASTNE EPOPEJE SUTJESKE
Dne 4. julija, na Dan borca, bodo vsi 

državljan i naše socialistične dom ovine 
praznovali velik  narodni praznik  — pra
znik vstaje narodov Jugoslav ije. H krati 
bodo narodi Ju g oslav ije  praznovali tudi 
15-letnico veličastne epop eje  na Sutjeski, 
zgodovinske bitke, v kateri se je  od ločala  
usoda nove socialistične Jugoslavije.

Dne 4. ju lija  bo  minilo 17 let od  dne, 
k o  je  Komunistična partija  Jugoslav ije  
pozvala naše narode na oboroženo vstajo  
proti okupatorju  in dom ačim  izdajalcem . 
S tem je  naša Partija zavestno in smelo 
prevzela zgodovinsko odgovornost za na
daljn jo  usodo naše dom ovine in njenih  
narodov. To odgovornost je  lahko  prevzela  
v tistih usodnih dneh 1941 samo naša Par
tija, partija  delavskega razreda in delovne
ga ljudstva, k i je  bila že zbrala okrog  se
be široke m nožice delovnih ljudi, k i se je  
brezkom prom isno z vsemi sredstvi zavze
m ala in borila  za neodvisnost dežele, za 
narodno enakopravnost jugoslovanskih na
rodov, za boljše življen je delovnega člove
ka, za novi pravični družbeni red.

V ladajoči razred stare Ju g oslav ije  ne 
sam o d a  ni bil pripravljen, da bi storil 
karko li za obram bo dežele pred fašističn i
m i osvajalci, m arveč je  s svojo protiljud- 
sko  zunanjo in notranjo politko  celo  o la j
šal vdor sovražhiku. V ladajoči krogi stare 
Ju g oslav ije  so sodelovali pri veliki narod
ni katastrofi, k i sta jo  doživela naša deže
la in naše ljudstvo leta 1941. Zato so oku
p atorji prve dni mislili, da bodo lahko na 
naših tleh, na pogoriščih  in kosteh  naj
boljših  sinov naše dežele, m irno gradili 
svoj takoim enovani "novi red".

Komunistična partija Ju g oslav ije  pa je  
bila trdno prepričana, da se naši narodi 
niso in ne bodo sprijaznili z okupacijo, da  
ne bodo dopustili, da  bi jih  pregazili in 
uničili, da bodo začeli pod vodstvom  svoje 
Partije oborožen boj, bo j na življen je in 
smrt, za narodni obstoj, za novo Ju g osla 
vijo. N arodi Ju g oslav ije  so verovali o te 
velike ideale in začeli orjašk i boj, bo j sla
ve, požrtvovalnosti in velikanskih  žrtev.

Znano je, kolikšne napore je  prispevala  
Komunistična partija  Jugoslav ije, da  je  
zbrala ose napredne in dem okratične sile 
v boju  za pravice, za svobodo in neod
visnost ljudstva že pred vdorom  fašistič
nih tolp o  našo deželo. Ogromno delo in 
velike uspehe je  dosegla naša Partija pri 
zbiranju in organiziranju vseh dem okratič
n ih sil, ko  je  tovariš Tito prevzel njeno  
vodstvo. N oben važnejši dogodek na svetu 
in dom a ni šel mimo, da Partija ne bi 
zavzela svojega stališča in ga povezala z 
zbiranjem  in organiziranjem  sil za obram 
bo dežele in njene neodvisnosti. T ako  je  bi
lo tudi v času "anšlusa", ko  je  nacistična 
N em čija prišla na m eje Jugoslav ije, v ča 
su M iinchena, ko  so z neodvisnostjo Č eško
slovaške p lačali politiko  popuščanja hitler- 
jevim  agresijam  o  septem bru 1919, ko  so z 
zverinskim  uničevanjem  poljskega naroda  
svet znova pahnili v splošno klanje, pu
stošenje, bedo in uničevanje, k akor  tudi ob  
fašističnem  napadu na Francijo, G rčijo in 
druge dežele Evrope.

K ako  sta bila ljudstvo in Partija pri- 
ravljena na bo j proti tuji agresiji, je  naj- 
o lj p okaza l 27. m arec 1941. Tistega dne 

je  ljudstvo na ulicah B eograda in oseh  
drugih večjih  m estih Ju goslav ije  obsodilo  
in raztrgalo sramotni p akt vlade Cvetko- 
vič-M aček o vključitvi Ju goslav ije  v tra j
no zvezo. Postalo je  jasno, da je  Komuni
stična partija  edina politična m oč o drža
vi, k i hoče in m ora organizirati in voditi 
ljudstvo v bo j za svobodo in neodvisnost. 
Ti dogodki so pokazli, da so bili naši na
rodi v duhu svetlih tradicij svojih pred
nikov res pripravljen i na vse drugo, samo 
ne, da bi postali sužnji tujih osvajalcev. 
Še preden se je  okupatorju  posrečilo odre
ti v našo deželo, dva dni pred sram otno 
kapitu lacijo  v lade in njenega generalštaba  
pred fašističn im  vdorom, je  Komunistična 
partija z razglasom  pozvala narode Ju g o 
slavije, naj se pripravijo  na neizprosen bo j 
proti osvajalcem .

Na praznik dela, 1. m aja, je  Centralni 
kom ite znova pozval narode Jugoslav ije, 
naj se postavijo  okupatorju  po robu. Na 
m ajniškem  posvetovanju v Zagrebu je  CK  
K P J analiziral novi po ložaj v vseh delih  
Ju goslav ije  in pogoje za organizirano vsta
jo  ter sprejel sk lepe o nagli prilagoditvi 
Partije novim razmeram  in vlogi ter n je
nim nalogam  v organiziranju in vodenju  
osvobodilne borbe. Konec junija je  bila 
seja Centralnega kom iteja, na kateri je  bil

za voden je oborožene vstaje sestavljen  
glavni štab narodnoosvobodilnih partizan
skih  odredov Jugoslavije, predsednik Voj
nega kom iteja  tovariš Tito pa določen  za 
vrhovnem  kom andanta. Na svoji seji je  
CK K P J 4. ju lija  1941 sprejel načrt oboro
žene vstaje in končni sk lep  o njenem  za
četku. Že prvi dnevi in m eseci borbe so 
potrdili pravilnost tega zgodovinskega  
sklepa. Vstaja se je  začela o  Srbiji in se 
nezajezljivo širila in prenašala po vsej d e
želi, v ose k ra je  Jugoslav ije. Že decem bra  
istega leta je  bila ustanovljena prva pro
letarska brigada, š katero  se je  začelo fo r 
m iranje rednih vojaških  enot iz borcev  
partizanskih odredov.

Naša vstaja je  rasla, se krep ila  in raz
v ija la  skozi osa štiri leta in k lju b  prizade
vanju okupatorja, njegovih hlapcev  in po
m agačev, da bi uničili vstajo in osvobodilni 
boj, privedla do  zmage, do ustanovitve no
ve Jugoslavije. Ta zmaga je  sad naporov  
naših narodov, sad bratstva in enotnosti, 
skovanega v skupni borb i za novo sociali
stično Jugoslavijo .

Ko so naši narodi bili oboroženi bo j za 
novo Jugoslav ijo , so mnogo prispevali k  
borb i narodov podjarm ljene Evrope in d e
žel, borečih  se proti silam osi, proti nem
škem u in italijanskem u im perializm u ter 
njunim satelitom . A ngleške in am eriške 
zavezn iške sile ter sovjetska vojska, k i je  
prispevala dragocene žrtve za osvoboditev  
Beograda, so dosegle veliko  zmago nad 
skupnim  sovražnikom  vsega človeštva. S 
to zm ago zavezniških sil nad fašističn im i 
agresorji so bili ustvarjeni pogoji za vzpo
stavitev boljših  stikov m ed narodi na ena
kopravni podlagi. Na tej poti so padle  
ogromne dragocene žrtve, ugasnila so 
mnoga življen ja naših tovarišev, mnogo 
otrok  je  ostalo brez roditeljev, porušena so 
bila cela  mesta in vasi.

Nas, k i smo ostali živi, so čaka le  nalo
ge o  zvezi z obnovo m ed vojno porušene 
in opustošene dežele ter izgradnjo novega 
in srečnejšega življenja, izgradnjo sociali
stične družbe.

T oda letos ne praznujejo narodi Ju g o 
slavije samo prazn ik vstaje, m arveč tudi 
15-letnico ene izmed n a jbo lj krvavih  b itk  
v zgodovini narodnoosvobodilnega boja, 
bitke, v kateri se je  od ločala  usoda naro
dov Jugoslav ije. Dan borca je  torej letos 
povezan s 15-letnico veličastne epopeje  
Sutjeske. Od 16. m aja do 20. junija 1941 je  
trajala  V. sovražna ofenziva, k i je  imela 
za namen uničiti glavnino sil Narodno
osvobodilne vojske z Vrhovnim štabom  na 
čelu in tako  zadati smrtni udarec Narodno
osvobodilnem u gibanju. Toda vsi napori 
sovražnika o uničenju glavnih sil NOV so 
bili zaman. Udarna skupina NOV je  p re
bila ose sovražne obroče in začela široko  
in m očno ofenzivo proti vzhodni Bosni. 
D ober m esec dni je  trajala ta legendarna  
in neenaka b itka, katere vsaki dan, vsaka  
noč, vsaka ura je  b ila  izpolnjena s čudo
vitim i in brezprim ernim i herojskim i podvi
gi naših borcev, najsvetlejšim i prim eri ju
naštva, ljubezni in vdanosti N arodnoosvo
bodiln i vo jski in njenem u vrhovnemu k o 
m andantu tovarišu Titu.

Za pravilno razum evanje sutješke ep o 
peje ne bo  odveč, če  analiziram o takratni 
m ednarodni politični po ložaj in dogodke  
na svetovnih bojiščih . Po likv idaciji a fr i
ške fronte je  angloam eriška dejavnost o 
Sredozem lju prenehala in je  na tem p o 
dročju  zavladalo relativno zatišje, k i je  
trajalo  od 12. m aja  do 10. julija, ko  so se 
angloam eriške sile začele izkrcavati na Si
ciliji. E nako relativno zatišje je  bilo tudi 
na vzhodni fronti. Tu so Rusi kon čali svo
jo  zim sko ofenzivo 15. m arca, N emci pa  
začeli s poletno ofenzivo 5. ju lija  1941, k i je  
trajala  le deset dni in so jo  Rusi paralizi
rali z začetki svoje poletne ofenzive. V č a 
su usodepolnih dogodkov  na Sutjeski (od 
srede m aja do srede jun ija) so torej sve
tovna bojišča  stala in se p riprav lja la  na 
nove ofenzive. Ta k ra tek  oddih  so Nemci 
izrabili, m isleč obračunati z NOV in Vr
hovnim  štabom . T ako  so N emci m ogli spro
stiti tudi n eka j svojih  sil in jih  uporabiti 
pri stiskanju obročev  na Sutjeski, zlasti 

a so uporabili vse svoje odvečno letalstvo, 
i je  povzročilo naši vo jski velike izgube.

Oglejm o si še takratno svetovno poli
tično dejavnost. Prav na začetku sutjeških  
operacij je  sklenil izvršni odbor Kom inter
ne njen razpust, k i ga je  22. m aja utem eljil 
tudi s tem, da bi nadaljn ji obstoj Kom in
terne "m ogel postati ovira pri nadaljnji 
konsolidaciji d elavskih  strank". Malo za

tem je  zapisala "P raoda", da je  porasla  
politična zrelost posam eznih kom unistič
nih partij, 29. m aja pa je  deja l Stalin d o 
pisniku agencije Reuter, da  je  razpust Ko
minterne na mestu, ker bo to o la jšalo  or
ganiziranje oseh svobodoljubnih narodov  
za borbo  proti skupnem u sovražniku, na
cionalsocializm u. Drugi veliki političn i do
godek  je  bil skoraj dvotedensko bivanje  
prem iera C hurchilla o ZDA, k i pade prav  
o razdobje Sutjeske.

19. m aja je  C hurchill poudaril na skup
nem zasedanju am eriškega kongresa in se
nata, da je  vojna o A frik i sicer končana, 
da se ne sme tliti za trenutek pozabiti, da 
nosi R deča arm ada še vedno največ je  bre
m e suhozem skega bojevan ja  z nacisti in 
da si ni treba delati utvar, da bo vojna 
km alu končana, ka jti "sovražnik je  še 
vedno ponosen in m očan".

Vemo, da je  bil glavni namen te C hur
chillove ponovne poti v ZDA priprava in
vazije v Italijo  in priprave za začetek  ta- 
koim enovane druge fronte. Zgodovinska 
bitka  na Sutjeski torej na noben način ne 
pom eni samo jugoslovansko notranjo za
devo, tem več presega jugoslovanski okvir. 
Podrobno poznavanje takratnega svetov
nega položaja  in dogajan ja dokazu je, da to 
enom esečno silovito dogajan je na Sutjeski 
ni n eka j osam ljenga in izoliranega samo 
na Jugoslav ijo , tem več da znatno prekaša  
jugoslovanski okvir in je  sestavni del ve
like borbe svetovne antifašistične v o jaške  
in politične koalicije. Verjetno je  Hitler 
predvideval ali poznal C hurchillove nam e
re o potrebi, lotiti se utrjene nem ške 
evropske trdnjave na njenem najm anj za
varovanem  delu, v Ita liji in Jugoslaviji. 
K er ni Hitler n ikdar posebno trdno veroval 
v vojaško  m oč fašistične Italije, je  v Ita liji 
vedno držal prim erno takratnem u vo jaške
mu položaju  vsaj toliko sil, da b i mogel 
na hitro paralizirati vsak  poskus italijan
ske buržoazije, skleniti separatni mir. Po
leg tega je  bil H itler v sekakor pripravljen  
na invazijo v Italijo  in je  imel zato tudi 
pripravljene dovolj m očne sile. V sekakor je  
Hitler predvideval tudi invazijo v Ju g osla 
vijo, k jer  pa je  bil zaradi NOB položaj 
popolnom a drugačen kot o zavezniški Ita 
liji. Zato je  Hitler silno pohitel in izrabil 
trenutno zatišje pred invazijo na Sicilijo, 
hoteč o tem času obračunati z NOV in si 
tako  tudi v Ju goslav iji pridobiti trdno 
oporo za m orebitno angloam eriško invazi
jo. Sutjeska je  razbrem enila in om ogočila  
ruske priprave za poletno ofenzivo in an
gloam eriške priprave za invazijo na Sici
lijo in po osvoboditvi te za invazijo na ju
gu italijanskega škornja. P reboj na Sutje
ski, to je  ohranitev proletarskih  brigad in 
Vrhovnega štaba, predstavlja  v svetovni 
vojašk i zgodovini zelo redek  prim er, da je  
bil uspešno prebit obroč brez pom oči od  
zunaj.

T ako  je  Sutjeska  — čeprav po svoji ju 
goslovanski originalnosti — vendarle se
stavni del velikih  dogodkov  v  drugi sve
tovni vojni. Prav zaradi dogodkov  oko li 
Sutjeske so m orali v elik i vojni zavezniki 
Sovjetska zveza, ZDA iri Velika Britanija  
upoštevati tudi NOV Ju goslav ije  kot ne
uničljivo vojaško  in politično silo Ju g osla 
vije, s katero je  dobro  ohraniti in vzposta
viti najtesnejše v o jaške zveze in stike.

Veličastna sutješka ep op eja  — p reb ija 
n je jek len ih  obročev  — bo  prav gotovo še 
predm et m nogih študij in razprav vojaških  
strokovn jakov svetovnega slovesa, čim  bo 
do zato na razpolago vsi dokumenti.

Praznik vstaje in 15-letnico zgodovin
ske b itke  na Sutjeski praznuje jugoslovan
sko  ljudstvo o  znam enju velikih  gospodar
skih  uspehov. Socializem  kot novi druž
beni red se uveljavlja  na vseh področjih  
družbenega in javnega življenja. Ena iz
m ed najvažnejših pridobitev  naše borbe je  
delavsko in družbeno sam oupravljanje. 
Prvič v zgodovini smo uresničili znano 
m arksistično načeto: tovarne delavcem  — 
zem ljo km etom I Stotisoče naših državlja
nov, delavcev, km etov in izobražencev so
delu je o  obravnavanju gospodarskih, poli
tičnih, prosvetnih, kulturnih in vseh dru
gih družbenih vprašanj, k i jih  lahko  o 
administrativnem  in b irokratskem  sistemu 
obravnava sam o državna administracija. 
Uresničujemo Leninovo načelo, da se mora 
vsak državljan naučiti upravljati z drža
vo.

(Nadaljevanje na 6. strani)

Pomembno srečanje

Z jahto »Hurija« je  prispel z družino in s spremstvom na 
obisk v Jugoslavijo predsednik ZAR Gamal Abdel Naser. Kair
ski časniki so ob njegovem odhodu v Jugoslavijo na prvih stra
neh in pod velikimi naslovi objavili, da bo predsednik ZAR med 
obiskom imel pogovore s predsednikom Titom. Sodeč po pisanju 
kairskih časnikov se bosta oba državnika pogovarjala o med
narodnem položaju s stališča izvenblokovskih držav. Predsed
nik Naser bo prisostvoval proslavi 15. obletnice bitke na Sutje
ski, prebival pa bo tudi na Brionih, k jer bosta imela po poro
čilu Tanjuga šefa obeh držav razgovore o vprašanjih oboje
stranskega interesa.

Na sliki: Predsednik Naser s predsednikom,Titom ob priliki 
njunega zadnjega srečanja.

U g o t o v i t v e  V I I .  p le n u m a  Z v e z n e g a  
o d b o r a  S Z D L  J u g o s l a v i j e

Za večjo ustvarjalno pobudo
Socialistična zveza delovnega ljudstva Jugoslavije in mili

joni njenih članov se zavedajo ogromnega pomena, ki ga ima 
za nadaljnji razvoj naše socialistične domovine, za blaginjo in 
srečo vseh delovnih ljudi naše dežele, delo 'VIL kongresa Zveze 
komunistov Jugoslavije, njegovi sklepi in program ZKJ.

Deklaracija IV. kongresa Socialistične zveze delovnega 
ljudstva Jugoslavije ni izgubila svojega pomena kot program
ski dokument, toda v nekaterih glediščih so jo  presegli in do
polnili sklepi VII. kongresa ZKJ. Zato zvezni odbor opozarja 
na sklepe VII. kongresa ZKJ kot na smernice za nadaljnje de
lo Socialistične zveze delovnega ljudstva Jugoslavije. Skupaj z 
Zvezo komunistov Jugoslavije si bo Socialistična zveza v boju 
za izpolnitev nalog, ki jih  je  določil VII. kongres, nenehoma

prizadevala. da mobilizira vse svoje člantvo in vse delovne 
judi naše dežele.

Na podlagi sklepov VII. kongresa ZKJ bodo vsa vodstva in 
organizacije Socialistične zveze delovnega ljudstva Jugoslavije 
ter druge politične in družbene organizacije v skladu z vlogo 
in pogoji na terenu povzele svoje naloge in si prizadevale, da 
bo prišla pri tem čimbolj do izraza ustvarjalna pobuda vodstev; 
odborov, organizacij in vsakega posameznega člana. Prouče
vanje dokumentov VII. kongresa, zlasti programa ZKJ in re
feratov, bo prispevalo k nadaljnji krepitvi socialistične zavesti 
in idejne enotnosti članov Socialistične zveze ter vseh državlja
nov, kakor tudi k nadaljnji organizacijski utrditvi Socialistične 
zveze. Proučevanje in sprejemanje sklepov VII. kongresa ne 
more biti uspešno, če ga ne povežemo s prakso socialistične 
izgradnje, če ne posvetimo posebne pozornosti tistim vpraša
njem, ki so zlasti važna za naš notranji razvoj in za dejavnost 
organizacij Socialistične zveze. Pri tem je  treba posvetiti po
zornost pomanjkljivostim v delu Socialistične zveze in najti 
možnost, da jih  odstranimo.

DVOJNA KOMPOZICI
JA MOTORNEGA 
VLAKA NA PROGI 
LJUBLJANA-MURSKA 
SOBOTA
Sinoči ob 20.15 uri je  pri

spela na železniško postajo v 
Murski Soboti dvojna kompozi
cija motornega vlaka. Z njo je  
dopotovala strokovna komisija 
Generalne direkcije JDZ Ljub
ljana, ki bo proučila sposobnost 
proge od Pragerskega do Hodo
ša za stalno uvedbo dvojne 
kompozicije motornega vlaka.

Dvojna kompozicija motorne
ga vlaka naj bi v prihodnje 
redno obratovala na progi zato, 
ker je  dosedanji edini vagon 
motornega vlaka zmeraj prena
polnjen in ker potrebe nareku
je jo  uvedbo dvojne kompozici
je-

Predlog za uvedbo dvojne 
kompozicije motornega vlaka 
so poslali generalni direkciji 
JDŽ v Ljubljani ljudski poslan
ci okraja Murska Sobota ter ob
čin Ormož, Središče in Ptuj ter 
s tem izrazili željo svojih voliv
cev.

S I. OKTOBROM 
OKROŽNO SODIŠČE
V MURSKI SOBOTI
S 1. oktobrom bo začelo v 

Murski Soboti poslovati okrož
no sodišče. Dodatna sredstva za 
preureditev poslopja in ustrezne 
instalacije so že zagotovljena 
in bo delo opravljeno po načr
tu projektivnega zavoda v Mur
ski Soboti. Republiški sekreta
riat za pravosodje bo za novo 
sodno ustanovo preskrbel no
tranjo opremo in sredstva za 
funkcioniranje v zadnjem četrt
letju tega leta.

Sodišče bo poslovalo v poslop
ju , ki ga je  kupil OLO Murska 
Sobota in v katerem je  doslej 
posloval okrajni gospodinjski 
center.

ZAČETEK GRADNJE 
RELEJNE POSTAJE
V Murski Soboti so začeli 

montirati naprave in preurejati 
ustrezne prostore (gasilski dom) 
za relejno postajo Radia Ljub
ljana. Načrte je  pripravil pro
jektivni zavod v Murski Soboti 
Tehnična dela so že začeli izva
jati strokovnjaki iz Ljubljane.

S o b o ča n i!
Udeležimo se polnoštevilno nocojšnje

SLAVNOSTNE AKADEMIJE,
ki jo prireja občinski odbor Zveze borcev v Soboti 

v čast dneva borca in 15. obletnice borb 
na Sutjeski!



ORGANIZIRAN
PRITISK

Ko je  minuli teden državni 
tajnik za zunanje zadeve Koča 
Popovič odgovarjal v skupščini 
na vprašanja ljudskih poslan
cev, je  med drugim dejal, da 
so se po večletni dobi normali
ziranja in uspešnega prijatelj
skega sodelovanja v zadnjem 
času brez vsakršne krivde ju 
goslovanske vlade in v nasprot
ju  z njenimi željami spet po
kvarili naši odnošaji z ZSSR in 
nekaterimi drugimi vzhodnimi 
državami, kakor tudi s Kitaj
sko. Sodeč po poteku, metodah, 
ostrini in obsegu akcije, ki jo  
danes s te strani vodijo proti 
naši državi, se more domnevati, 
da streme politična vodstva ne
katerih izmed teh držav k do
ločenim političnim ciljem, k na
daljnjemu poslabšanju odnoša- 
jev z Jugoslavijo.

Če povzamemo dogodke in 
ravnanje nekaterih izmed teh 
vlad proti Jugoslaviji, se jasno 
vidi, da gre za organiziran pri
tisk proti naši državi in vsej 
naši politiki zaradi vsebine in 
narave naše samostojne politi
ke. Gre torej za poskus, da se 
v glavnem brez izbiranja sred
stev prisili naša država, da bi 
opustila svojo neodvisno politi
ko in položaj izven blokov. Ju
goslovanska vlada pa je  trdno 
odločena nadaljevati s svojo 
dosedanjo politiko, ker je  trd
no prepričana, da je  v interesu 
naših narodov, v interesu miru 
in njegove okrepitve, v intere
su progresivnih sil in progre
sivnega gibanja v svetu. Jugo
slovanska vlada obžaluje, ker 
je  prišlo do neugodnega raz
voja naših odnošajev z nekate
rimi izmed vzhodnoevropskih 
držav. Tega razvoja nismo za
krivili, niti želeli in bomo, kar 
se nas tiče — je  med drugim 
izjavil Koča Popovič — zasta
vili tudi v bodoče vse napore, 
da se ne bodo nadalje poslabša
li, oziroma da bi se začeli po
novno zboljševati.

Izseljenska kronika
USTANOVLJENE SO
OBČINSKE IZSELJENSKE
KOMISIJE
Na temelju sklepa podružnice 

Izseljenske matice za soboški 
okraj so v večini občin na le
vem bregu Mure že pristopili k 
ustanavljanju izseljenskih ko
misij pri občinskih odborih 
SZDL. Prvo tako komisijo so 
ustanovili v mursko-soboški ob
čini. Sestavljajo jo  pa tovariši 
Velnar Jože, Kerčmar Justa, 
Hajnšek Franc, Ferjan Marija 
in Ovček Franc.

Izseljenske komisije, ki šteje
jo  5—7 članov, so ustanovili tu
di v beltinski, cankovski, gra
ški in lendavski občini. V teh 
dneh se bodo ustanovile podob
ne komisije tudi v petrovsko- 
šalovski in marijanski občini.

Nekatere občinske komisije 
so že začele s svojim delom, Id 
obsega predvsem priprave za 
izseljenske prireditve.

PRIPRAVE ZA LETOŠNJE 
IZSELJENSKE DNI
Poleg izdaje foto-albuma pri

pravlja podružnica Izseljenske 
matice v M. Soboti tudi več iz
seljenskih prireditev, ki bodo 
koncem meseca julija. Za naše 
izseljence, ki se bodo ob tem 
času mudib v »starem kraju«, 
bo osrednja kulturna prireditev 
v Murski Soboti. Kot je  to že 
tradicija, se bodo tega dne iz
seljenci udeležili tudi krožnega 
izleta po Pomurju.

Izseljenske prireditve bodo le
tos tudi v nekaterih občinskih 
središčih.

POVRATEK IZ ZDA
Pred kratkim se je  vrnil v 

Veliko Polano tov. špilak Nace, 
ki je  bil nekaj tednov na obi
sku pri sorodnikih v Združenih 
državah Amerike.

R a z lič n e  ce n e  
p a n t a k a n a

Ker se je  letos koloradski 
hrošč zelo razmnožil, so kmetje 
v strahu za pridelek krompirja 
takoj pričeli z uničevanjem ko
loradskega hrošča. Uničevalne
ga sredstva je  pričelo primanj
kovati, ko pa ga je  bilo dovolj, 
so se pojavile pri pantakanu 
različne cene. »Agromerkur« 
ga je  prodajal po 110 din za 
kg, »Plavica« po 90, zadruga 
Tiišna po 110, v Satahovcih pa 
kar po 130 dinarjev. Pozneje so 
kmetje v Satahovcih prejeli 
denar nazaj z izgovorom, češ 
da niso vedeli za pravilno ceno. 
Sodim, da ne smemo težiti za 
dobičkom, če je  našemu kmetu 
potrebno uničevalno sredstvo, 
da si ohrani krompir.

POROČILO SVETA ZA DELO NA ZADNJI SEJI OLO:

K RE P ITI  Z A K O N I T O S T  V PODJETJIH
Občinski sveti za delo doslej niso bili deležni potrebne skrbi ljudskih odborov, čeprav ima Pomurje s področja dela največ resnih problemov

O  Poročilo sveta za delo, ki 
so ga poslušali na zadnji seji 
OLO, je  obsegalo glavni del 
dnevnega reda. Samo poročilo 
je  trajalo nad dve uri in je  
analitično osvetlilo probleme 
dela in delovnih odnosov. V 
razčlenitvi je  poročilo seglo tu
di v delovanje ostalih svetov in 
zahtevalo njihovo doslednejše 
sodelovanje s svetom za delo. 
Ker bo poročilo' kot nam je  
znano, prirejeno tudi za tisk v 
reviji Svet ob Muri, bo s tem 
stalno študijsko gradivo ljud
skim odbornikom in predvsem 
ustreznim uslužbencem pri ob
činskih ljudskih odborih.

Zaradi specifičnosti razmer v 
Pomurju je  bila že pred leti 
nujna okrepitev tajništva za 
delo OLO in formiranje tajni
štev za delo pri občinskih LO, 
toda temu je  veljala izredno 
mala pozornost vse do nedav
na, ko so se nakopičili novi 
predpisi in zakoni s področja 
dela teh tajništev in svetov. 
Prav zaradi tega je  umestna 
trditev v uvodu poročila, da »še 
zdaleč nismo storili vsega, kar 
bi v danih pogojih in možno
stih že lahko bili »naredili«.

Trenutno so sveti za delo sa
mostojni že pri vseh občinskih 
ljudskih odborih, razen pri Ob 
LO Petrovci-Šalovci. Sveti za 
delo so začeli delovati zelo ak
tivno, toda ta aktivnost je  zače
la kmalu pešati. Z ozirom na 
veliko gibanje prebivalstva v 
Pomurju, so se odločili najprej 
za ureditev posredovanja dela, 
zato so nekako zaživeli refe
rati posredovanja dela, toda še 
vedno so le registratorji prijav
ljene delovne sile. Potrebno je  
vsekakor organizirati tudi in
špekcijo dela vsaj v štirih več
jih  občinah.

O  Pomanjkanje kadra pri 
tajništvih za delo je  čutiti pred
vsem pri stalnem sodelovanju 
z organi delavskega upravlja
nja, ko gre za delitev premij, 
urejevanje tarifnih pravilni
kov, pravilnikov o normah, pra
vil podjetij, ki so marsikje v 
neskladju z obstoječimi zakoni 
in jih delavci niti ne poznajo. 
Poročilo ugotavlja tudi to, da 
smo v Pomurju po kvalifika
cijskem sestavu zaposlenih še 
vedno pod republiškim povpreč
jem. Tudi osebni prejemki za
poslenih so še pod republiškim 
povprečjem, kar pa je  razum
ljivo z ozirom na kvalifikacijo. 
Posledica vsega tega stanja v 
Pomurju je  tudi pasiva v po
slovanju okrajnega zavoda za 
socialno zavarovanje.

Po podatkih analitične ocene de
lovnih mest, ugotavlja poročilo, Biti 
občine, niti gospodarske organizaci
je nimajo plana o potrebi strokov
njakov ra svoj perspektivni razvoj. 
Prav tako nimajo večje gospodarske 
organizacije človeka, ki bi skrbel 
za strokovno usposabljanje zaposle
nih. Tud otrebe štipendiranja niso 
predvidenj in znane. Pri opravlja- 
njn izpitov za kvalificirane in viso
kokvalificirane delavee je  bilo dve- 
tretjine prijavljenih le z osnovno
šolsko izobrazbo do šestih razredov 
osnovne šole. Dobra polovica vseh 
je bila stara do 35 let, ostali pa nad 
to starostno dobo. Poleg tega ngo- 
tavlja poročilo, da splošni del izpi
tov ne odgovarja potrebam. Te pro
grame naj bi priredil po stvarnih 
potrebah svet za šolstvo skupno s 
svetom zn delo. Potrebe izobraževa
nja pa bo gotovo pomagal nspešno 
rešiti izobraževalni center, ki bo 
menda kmaln začel delovati. Ta izo
brazba je zlasti potrebna članom de
lavskega npravljaaja.

Organizacija dela je  zelo po
membna za dvig storilnosti in sploh 
gospodarjenje podjetja. Poročilo pa 
ugotavlja ravno ob dejstvo, da je  
opazen porast nadur ob istočasnem 
opadanju efektivnih ur, da se je  to 
opažalo zlasti v drugem polletju, ko 
je  bila bojazea, da plan ne bo iz
polnjen. Torej je  porast nadur po
sledica pomanjkanja dobro organi
ziranega dela. Istočasno pa ugotav
ljamo velike stroške za oskrbovanje 
nezaposlenih delavcev in ostalega, 
kar spada sem. Ti stroški se dviga
jo do 12 milijonov din. So pa tndi 
gospodarske organizacije, ki nadur 
sploh niso registrirale, torej jih ni
ti niso plačale. Bili pa so tudi pri
meri iz stare prakse, da so dovolje
vali delavcem prihajati na delo za 
toliko časa kasneje, kolikor nadur 
so naredili itd. Ti in ostali problemi 
nakazujejo nujno potrebo po okre
pitvi inšpekcije dela.

V podjetjih se v splošnem opaža 
brezbrižnost za higiensko tehnično 
zaščito delavcev, zlasti pri delitvi 
sredstev, s katerimi gospodarske or
ganizacije prosto razpolagajo. Ana
lize pa kažejo, da nam nesreče pri 
delu rastejo, ob dejstvu, da ni po
rasta novih objektov in posebej raz
vite industrije, a gospodarskim or
ganizacijam ostaja vedno več sred
stev. Zlasti zaskrbljujoč je  porast 
smrtnih nesreč in porast težkih ne
sreč. Največ pa se ponesreči mladi

ne! Vprašanje vzgoje pri deln in 
skrbi za zaščito pri deln je  torej 
nujno potrebno zaostriti.

Med drugim omenja poročilo sve
ta za delo tudi probleme pokojnin-

Vanek Šiftar — poročevalec na 
zadnji seji OLO

skega zavarovanja. Pri tem je  zelo 
važno vprašanje pokojnin sezonskim 
delavcem. Ob teh in podobnih pro-

poročilo sveta za delo, so po
trebni še nadaljnjih analiz, ki 
bi morda nakazale rešitev se
zonske zaposlitve z organizira
no proizvodnjo, torej s poveča
njem dohodkov iz specializirane 
proizvodnje, kar se tiče kvali
fikacije pa z ustanavljanjem 
kmetijskih obrtnih in tudi in
dustrijskih in drugih šol (neka
tere so že planirane) in podob
nim. V podjetjih pa je  treba 
vsekakor krepiti zakonitost, kar 
pa je  pogojeno s krepitvijo ob
činskih tajništev za delo. Ta 
doslej niso bila deležna maksi
malne skrbi ljudskih odborov, 
čeprav sodijo med najvažnejše 
v Pomurju, ki ima prav s pod
ročja dela največ resnih pro
blemov.

Poleg tega poročila je  bili 
prebrana tudi finančna analiza 
po predloženih bilancah gospo
darskih organizacij za lansko 
leto. Ljudski odbor je  razprav
lja l in odločal še o nekaterih 
odlokih in poroštvenih izjavah.

O ostalem, kar so razpravljali 
na zadnji seji OLO, bomo ko
likor bo mogoče obširno poro
čali prihodnjič.

i n t e r v i u  o b  k o n c u  š o ls k e g a  le ta

Vsesplošna prizadevnost v  šoli in izven nje
OB KONCU ŠOLSKEGA LETA JE NAŠ SODELAVEC OBISKAL RAVNATELJA SOBOŠKE GIMNAZIJE PROF. 
JANKA LISKO, KI MU JE ODGOVORIL NA POSTAVLJENA VPRAŠANJA.

VPRAŠANJE: Kakšen je  bil 
uspeh letošnje mature in za 
katere poklice so se odločili 
abiturienti?
ODGOVOR: V osmem raz

redu je  bilo letos 27 dijakov. 
Po popravnih izpitih (5 dijakov) 
so vsi izdelali razred. K maturi 
je  bilo pripuščenih 22 dijakov. 
Ustni del je  opravilo 21 dija
kov, eden pa je  bil oproščen 
polaganja izpita. Pet jih bo po
lagalo maturo jeseni, kakor tu
di trije, ki imajo popravni iz
pit.

Od 19 dijakov, ki imajo ma
turitetno izpričevalo že v žepu, 
se je  za veterino odločil eden, 
za višjo pedagoško šolo prav 
tako eden, za arhitekturo dva, 
za pravo dva, za strojno tehni
ko dva, za kemijo na tehnični 
visoki šoli štirje, za gozdarsko 
fakulteto dva, za vojno akade
mijo eden, za šolo za višje me
dicinske sestre tri dijakinje, za 
rentgenskega tehnika 1, za 
agronomijo 1, za medicino 1 
in za germanistiko prav tako 
1. Vse to kaže, da je  priliv v 
poklice dokaj enakomeren in 
da abiturienti pred odločitvijo 
dobro pretehtajo prednost po
sameznih poklicev v skladu z 
lastnimi sposobnostmi, željami 
in možnostmi.

VPRAŠANJE: Spošni uspehi 
in značilnosti, ki ste jih  opa
rili v minulem šolskem letu?
ODGOVOR: V minulem šol

skem letu je  bilo na soboški 
gimnaziji 24 oddelkov s skupno 
779 učenci (349 učencev in 385 
učenk). Med temi je  bilo tudi 
72 ponavljalcev. Ob koncu šol
skega leta je  bilo 39 odličnih, 
11 prav dobrih, 331 dobrih in 
135 zadostnih. Skupno jih je

torej izdelalo 618 ali 79,33 % . 
83 učencev ima popravni izpit 
iz enega predmeta, 49 pa iz 
dveh predmetov. 26 učencev 
ima nezadostne ocene iz treh 
ali več predmetov. Ti so seve
da dokončno padli, kot pravimo, 
tako da ni izdelalo skupaj 158 
učencev oziroma dijakov ali 
20,28 % . Neocenjeni so ostal: 
trij e.

Iled posameznimi razredi je  naj
boljši S b razred, kjer so izdelali 
vsi, najslabši pa 3 d razred, kjer je  
izdelalo 43,33 Na splošno je  od
stotek pozitivnih večji v višji gim
naziji, ker so dijaki že izbrani in 
študirajo z namenom, da bi naredili 
maturo ter se lahko vpišejo na viš
jo gimnazijo le, če opravijo spre
jemni izpit. Nižji razredi pa sodijo 
v okvir obvezne šole in zato je  v 
njih nekaj manj nadarjenih dija
kov. Sicer pa lahko zapišemo, da 
bi bili splošni nspeki mnogo boljši, 
če bi se doma marsikje mogli in 
znali več pobrigati za otroke. Več 
otrok zato slabo uspeva, ker ne ži
vijo pri starših, ampak so preživ
lja jo  kot klapčki in pastirčki pri 
bogatih kmetih, ki so širitelji zasta
relih nazorov v dražbi (o ženi itd.). 
Slabo uspevajo tndi otroci v druži
nah z razrvanimi družinskimi raz
merami — starši pijejo ali pa se 
med seboj ne razumejo oziroma sla
bo živijo. Vsega obsojen ja je  vred
no, da nekateri starši, in teh ni ma
lo, svoje otroke grobo pretepajo, na
mesto da bi jim pomagali in jim 
poskrbeli pomoč pri učenju. Neka
teri so celo mnenja, da je  pretepa
nje najboljše vzgojno sredstvo in 
navajajo v razgovorih v šoli kot po
slednji argumeat, da so storili za 
otroka vse, kar morejo. Je nekaj 
otrok, ki živijo v takih razmerah, 
da bodo lahko uspevali v šoli samo 
takrat, Če bodo spremenili sedanje 
škodljivo okolje. Ti otroci zaostaja

jo za dragimi, ne bodo prišli do 
kvalifikacij in vse to že pušča na 
njih posledice na značaja itd.

Zanimivo je  tndi to, da je  tn do
ločeno število mladine, ki je  konča
la šolsko obveznost in nadaljnje šo
lanje deveto in deseto leto, samo 
da bi končala nižjo gimnazijo. To 
dejstvo je  zanimivo zato, ker kaže, 
da se ljudje vse bolj zavedajo po

mena izobrazbe za kvalifikacij« in 
mesto posameznika v družbi.

Letos je  naredilo izpit za višjo 
gimnazijo 22 dijakov, dva sta padla, 
osem pa jih ima popravni izpit. 
Očitna je  težnja, da se dijaki vse 
bolj vpisujejo aa strokovne šole. Na 
ta način pridejo hitreje do krnha in 
sorazmerno boljših služb, hkrati pa 
imajo s strokovnih šol dostop tndi 
na nniverzo. Upamo, da se bo jeseni 
število novih višješolcev povišalo, 
kajti vsi, ki so hoteli biti sprejeti 
na strokovne šole, niso uspeli.

Uspeh ob konen šolskega leta je 
boljši kot ob polletja. To kaže dej
stvo, da je  bilo ob prvem polletju 
vseh nezadostnih ocen 685. zdaj ob 
konca šolskega leto pa jih je ostalo 
212. Iz slovenščine je  30 negativnih 
ocen, iz srbohrvaščine 12, anglešči
ne 46, nemščine 17, iz zgodovine 36, 
zemljepisa 18, iz matematike lil, is

Spričevala so tu — šolska vra
ta so se zap rla ...

NAŠ Z U NA NJE P O LIT IČ NI PREG L E D
Libanonska kriza trenutno sicer 

ni več na prvem mestu zanimanja 
svetovne javnosti, vendar je  po pr
vih poročilih generalni sekretar 
OZN Dag Hammarskjold optimistič
no razpoložen glede položaja v Li
banonu. Po informativnih razgovo
rih, ki jih je  imel Hammarskjold z 
voditelji delegacij, zastopanimi v 
Varnostnem svetu o misiji, katero 
je  po njihovem nalogu opravil v Li
banona in Egipta, so dosegli spora
zum, da za zdaj ne bodo sklicevali 
sestanka Varnostnega sveta zaradi 
razprave o morebitni razširitvi ukre
pov OZN na libanonskem ozemlja. 
Vzdušje splošnega optimizma pa je 
skalil voditelj libanonske delegacije 
Azkul z izjavo, da ni utemeljen 
ugodni vtis generalnega sekretarja, 
ker se tihotapljenje orožja v Liba
non baje nadaljuje in celo še veča.

Medtem pa je  Hammarskjold v 
ponedeljek predložil Varnostnemu 
svetu poročilo skupine opazovalcev 
v Libanona. Razgovori s predsedni
kom Naserjem so nndili Hammars- 
kjoldu povod za optimizem, da bo 
dejavnost skupine opazovalcev omo
gočila libanonskemn ljudstvu uredi
ti probleme, na katere zadeva. Iz

te analize je  sledil Hammarskjoldov 
predlog, naj ne bi povečali število 
opazovalcev niti storili dragih ob
sežnejših ukrepov, kakor je  želela 
libanonska vlada, da bi v Libanon 
poslali oborožene sile OZN. Ker je  
dejavnost skupine opazovalcev for
malno omejena na povsem notranje 
okvire, bodo nastali pogoji za kom
promisno vlado, ki bi brez sleherne 
intervencije premagalo notranje te
žave.

General De Ganile, ki je  te 
dni že drugič na uradnem obi
sku v Alžiriji, je  napovedal na
predek pri reševanja vprašanja Al
žirije, gospodarstva in nstavne re
forme. De Ganile je  dejal, da bi 
Francija rada rešila pogoje za alžir
sko prihodnost z Alžirci, ki se bodo 
lahko izrekli o ustavni reformi na 
prihodnjem referendumu, nato pa na 
volitvah »v enotnem volilnem telesu, 
v katerem bo glas vsakega posamez
nika enako veljaven«. Koordinacij
ski odbor alžirske fronte za narod
no osvoboditev pa bo že prihodnji 
teden razpravljal o možnostih za 
ustanovitev svobodne alžirske vlade 
v tujini.

Nad sadovi dvodnevnih razgovo

rov predsednikov vlad De Ganila in 
Macmillana so izrazili uradni fran
coski predstavniki popolno zadovolj
stvo. Zvedelo se je, da sta oba pred
sednika razpravljala predvsem o 
vprašanju stikov med Vzhodom in 
Zahodom, o položaja na Bližnjem 
vzhodu in problemn medsebojnih 
stikov v zahodnoevropskih organiza
cijah. Kaže, da je  De Gaulln uspelo 
prepričati svojega britanskega go
sta, da ni utemeljena bojazen, da bo 
Francija sprožila nekakšne »prenag
ljene in samostojne pobnde«. Po 
drugi strani pa je  na vse zahteve 
De Ganila, na »opusti odpor proti 
vključitvi Francije v klub atomskih 
sil«, Macmillan svojega partnerja na
potil na ameriške zaveznike. Seveda 
je res, da je  vsaka okrepitev vloge 
Francije v morebitnih pogajanjih o 
razorožitvi, potem ko bi tudi njej 
poprej omogočili dobiti atomsko 
orožje, odvisna pravzaprav od mož
nosti nujne revizije ameriških za
konov o atomskih skrivnostih, ka
kor tudi od želje in možnosti Wa- 
shingtona, da finančno in tehnično 
pomaga Pariza, da konča lastne na
pore za proizvodnjo atomske bom
be. Glede Bližnjega vzhoda (in Al

žirije) je , kot kaže, prišlo le do za
časnega kompromisa: počakati na 
nadaljnji razvoj dogodkov in zane
sti se na »umetnost« generalnega se
kretarja OZN, da najde izhod iz li
banonske krize v okviru OZN.

V Nicosiji na Cipru jo vodja cipr
skega gibanja EOKA Digenis znova 
pozval britansko vlado, naj začne 
neposredna pogajanja s predstavniki 
ciprskih Grkov o ureditvi ciprskega 
problema. Digenis je  znova zavrnil 
britanski načrt o razdelitvi Cipra in 
objavil, da bo EOKA takoj nudila 
odpor, če bo Velika Britanija hote
la vsiliti ta načrt ciprskim Grkom, 
ki so bolj kot kdaj koli strnjeni in 
pripravljeni na boj.

V Palači narodov v Ženevi se je 
v torek začela konferenca strokov
njakov za nadzorstvo atomskih po
skusov. Do zadnjega trenutka ni bi
lo znano, ali se bo sovjetska delega
cija udeležila konference, čeprav je  
bilo o sklicanju konference doseženo 
svoj čas načelno soglasje med ZDA 
in ZSSR. Udeležbo sovjetskih stro
kovnjakov presojajo v svetn kot po
zitivno znamenje za delo konference; 
vsak, četudi le previdni optimizem 
glede nadaljnjih priprav za sesta
nek vodilnih državnikov pa - je  brž
kone za zdaj še preuranjen.

prirodopisa 17, risanja 5, petja 15, 
telesne vzgoje 2, iz fizike pa štiri. 
Nihče nima slabe ocene iz kemije, 
francoščine, psihologije in filozofi
je. Za ta napredek se je treba za
hvaliti prizadevanju posameznih pro
fesorjev, predvsem prof. Ive Seliš
kar pri osmošolceh in prof. Ernesta 
Kučanu pri četrtošolcih in v svojih 
razredih, dalje predmetni učiteljici 
Emi Grumovi in prof. Mariji Donaj 
ter drugim — kakor tudi nekaterih 
razrednikov, ki so v večji meri kot 
doslej zasledovali uspehe in neuspe
he svojih učencev in jih opozarjali 
na to, kje se naj popravijo. Neka
teri profesorji so dijakom dali tudi 
precej ur preko programu, da bi jim 
tako pomagali do pozitivnega uspe
ha.

Omeniti kaže tudi zaslugo posa
meznih razrednih skupnosti, ki so 
pridobile boljše učence, da so po
magali zlasti v matematiki in jezi
kih slabšim. Razredna skupnost 6 a 
je natančno zasledovala stanje ocen. 
pripravljala in spodbujala sošolce 
in opozarjala profesorje, kdaj so sa 
slabši učenci pripravljeni javiti za 
zboljšanje ocene. Tu se kažejo tadi

(Nadaljevanje na 4. strani)
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blemih pa je  potrebna dobro orga
nizirana pravna pomoč državljanom 
v obliki pravne posvetovalnice ali 
podobno. Gre tu za pojasnjevanje 
pravnih predpisov, ki so različni in 
številni glede na delovne odnose in 
delo in jih je  treba posameznikom 
pojasnjevati v korist zakonitosti in 
v korist prizadetih posameznikov. 
To je  zlasti pomembno pri uveljav
ljanju pravic do pokojnine. To zah
tevo dokumentira dejstvo, da je  bilo 
pri nas v več kot 10.000 primerih 
priznana delovna doba po nepristoj
nem organa.

Poseben problem je  vsekakor se
zonsko delo. Po osvoboditvi so bila 
največji odjemalec razpoložljive de
lovne sile kmetijska in gozdna go
spodarstva. Z uvajanjem mehaniza
cije pada povpraševanje po nekvali
ficirani delovni sili. Lani so bili od
puščeni sezonci, ki so jih privedli 
»palirji«. K  sreči je  porastlo pov
praševanje po nekvalificiranih de
lavcih v gradbeništvu. Toda meha
nizacija v Pomurju še sprošča de
lovno silo. Nova smer znposlevanja 
je letos Primorska. Posredovalnice 
za delo bi vsekakor morale skrbeti 
za stalno zaposlevanje na delovnih 
mestih izven okraja. Potrebna pa je 
kvalifikacija. Kako jo doseči? V 
zimskih mesecih morda s seminarji 
in tečaji. Začeli bi morda z grad
beništvom. ”

O  Vsi ti in drugi problemi, 
ki jih  podrobneje obravnava



Med drobižem s soboških ulic 
je  tudi ta, ki ga prikazuje na
ša slilka: kolesa po vseh pločni
kih, kolesa ob robovih cest, ko
lesa ob zidovih . . .  Že nekaj ča
sa so stojala za kolesa stvar 
temeljite reorganizacije: naj
prej so bila po vseh pločnikih, 
potem so čez noč izginila. Se
daj nameravajo postaviti nova 
cementna stojala, toda le na 
nekaterih, najbolj primernih 
mestih. Nekateri trdijo, da bi 
morala ta stojala biti že razme
ščena!

S e fa  o b č in s k e g a  Ij u d s k e g a  o d b o r a  V i d e n  o b  S t a v n ic i

Veterinarska služba uspešna
Bilanca zdravstvene službe za prvih pet mesecev negativna — Dnevno povprečno 24 bolnikov — Velik korak veterinarske 
službe — Umetno osemenjevanje je  zajelo skoraj 100%  — Posledica je  vedno manj spolnih bolezni — V bodoče na območju 
občine samo tri kmetijske zadruge

Te dni je  imel ObLO Videm ob 
Ščavnici svojo sejo. Najprej sta za
sedala oba zbora skupaj, nato pa še 
na ločenih sejah. Dnevni redi so 
vsebovali predvsem razna naročila. 
Kot prva točka dnevnega reda skup
ne seje je  bilo poročilo o zdravstve
ni -dejavnosti na območju videmske 
občine. O tem je  poročal občinski 
zdravnik in upravnik zdravstvene 
postaje Viddnem ob Ščavnici dr. Pre- 
ac. Ker pa je  poročilo vsebovalo sa
mo gole številke brez posebnih ob
razložitev in brez problemov in te
žav, ki jih ima, oziroma na katere 
naleti zdravstvena služba, zbor tega 
poročila ni sprejel, ampak je  po
oblastil Svet za zdravstvo, da pri
pravi do prihodnje seje ObLO po
drobnejše poročilo.

" Da niso brez problemov na tem 
področju, je jasno dokazala poznej
ša razprava. Predvsem bo treba čim- 
prej urediti glede depoja zdravil. S 
tem bodo rešili ljudi precejšnjih ne
potrebnih stroškov in izgube drago
cenega časa, saj morajo sedaj po 
zdravila ali v Radgono ali celo v 
Ljutomer. To bo v glavnem urejeno 
s 1. avgustom, ko bodo nastavili la
boranta. S tem bo prišel do večje 
veljave tudi instrumentarij zdrav
stvene postuje, izboljšala in poglo
bila pa se bo tudi sama zdravstvena 
služba, ki še zdaleka ni povsem iz
koriščena. Babiška služba je v le
tošnjem letu nekoliko boljša kot je 
bila lani. Delne uspehe žanjejo tu
di razne posvetovalnice. Ugotovili pa 
so tudi, da bodo morali razširiti 
družbeno upravljanje v zdravstvu.

Svet za zdravstvo bo moral nekoliko 
bolj skrbeti za interese ljudstva, 
morali pa se bodo tudi že sedaj pri
pravljati na uvedbo socialnega za
varovanja kmečkega prebivalstva.

Poročilo o veterinarski službi je 
bila druga točka dnevnega reda. Po
dal ga je  občinski veterinar Farkaš. 
Odkar je  Videm dobil svojega vete
rinarja, se je  ta služba zelo izbolj
šala. Kljub kratkemu obdobju — 
komaj dve leti — je  opaziti že velik 
napredek. Po nabavi najnujnejših 
sredstev so že prebrodili začetne te-

Veterinarska ambulanta 
v Vidmu

žave. Težko bi našli živinorejca, ki 
bi š j  zaupal kakemu mazaču. Tudi 
taki so zelo redki, ki na poziv ne 
bi prignali živine na cepljenje. Tre
nutno je  najbolj razširjena in naj
bolj nevarna bolezen na območju 
občine malokrvnost konj. Sledi ji 
tuberkuloza, ki pa vedno bolj na
zaduje, saj boleha zanjo samo 2 % 
živine. Ostale živalske bolezni na
stopajo le redko. Letos tudi metlja- 
vost ni delala težav, ta bolezen pa 
bo z regulacijo Ščavnice omejena na 
minimum. Spolna bolezen je  z uved
bo umetnega osemenjevanja skoraj 
popolnoma odstranjena, izvor zanjo 
so še posamezni zakotni biki, ki jih 
bo treba čimprej odstraniti.

Največji uspeh pa je  dosegla 
služba umetnega osemenjevanja. Ob
čina ima lastnega osemenjevalca, ki 
izvršuje osemenjevanje v šestih ose
menjevalnicah videmske občine ter 
še v dveh izven rajona. Procent bre
josti je  za začetek precej velik in 
se iz meseca v mesec vedno bolj ve
ča, osemenjevanje pa zajema vedno 
več krav. Na območja občine sta 
dve klavnici, v katerih je  bilo za
klano sorazmerno precej živine. Na 
področja propagande kakor tudi in
špekcije pa so napravili sorazmerno 
zelo malo, saj so imeli samo eno

predavanje in to o tuberkulozi v 
Bučkovcih.

Sledila je  razprava o preureditvi 
zadružne mreže. Na območju občine 
je  trenutno pet zadrug, od katerih 
je najmočnejša kmetijska zadruga 
Ivanjci, saj ima tudi najmočnejši 
strojni park. Ker pa je  za boljši od
kup potrebno širše zaledje zadruge, 
kar pa ima koristne posledice tudi 
na ostalih področjih, so se odločili 
za združitev zadrug. V glavnem so 
sc odločili za tretjo inačico perspek
tivnega predloga, ki pravi: kmetij
ske zadruge Videm, Stara gora, Ber- 
kovci in Bučkovci nuj se združijo in 
se ustanovita dve zadrugi in to KZ 
Videm s samostojnim obratom v 
Berkovcih in KZ Bučkovci s samo
stojnim obratom na Stari gori. Pri 
tem bi bila prva zadruga predvsem 
poljedelsko-živinorejska, druga pa 
sadjarska. O tem bodo razpravljali

še ua zborih volivcev proti koncu 
julija. Pri vsem tem pa bo KZ 
Ivanjci ostala nedotaknjena, v koli
kor ne bo pridobila po načelu, da 
vsa vas pripada k eni zadrugi. Isto
časno pa bo uvedeno tudi načelo, da 
vsak zadružnik lahko proda svoje 
pridelke samo svoji zadrugi.

V zaključni razpravi so govorili 
še o elektrifikaciji vasi Sovjak in 
Selišči ter o možnostih izkoriščanja 
slatinskega vrelca v Očeslavcih. Na 
ločenih sejah pa sta oba zbora spre
jela in potrdila zaključne račune za 
leto 1957. Na občinskem zboru so 
razpravljali še o položajnih plačah 
ter o uničevanju sadnih škodljivcev 
ter koloradskega hrošča. Zbor pro
izvajalcev pa je  še poslušal poročilo 
revizijske komisije o njenem delu 
in ugotovitvah pri posameznih kme
tijskih zadrugah v občini.

Franček Klobasa

Dobro so se pripravili
V okviru priprav za proslavo 

15-letnice bitke na Sutjeski je 
občinski odbor ZB Gornja Rad
gona skupno z odborom UROJ 
priredil tri predavanja o bitki 
na Sutjeski. Predavanja so bila 
v Radgoni in Apačah, v načrtu 
pa je  tudi predavanje v Raden
cih. Predavala sta dva prežive
la borca bitke na Sutjeski.

Kakor znano, bo proslava 
bitke na Sutjeski v občinskem 
merilu v Radencih. Ob 14. uri 
bo prihod in sprejem borcev ter 
patrol iz območja občine Rad
gona, nato pa pozdravni govor 
predsednika okrajnega odbora 
ZB Murska Sobota. Sledil bo na
stop pionirskega pevskega zbo
ra iz Radgone pod vodstvom 
Manka Golarja s partizanskimi 
pesmimi in deklamacijami, na
stop pionirjev iz Apač z dekla
macijo in igro pod vodstvom 
Zdenke Slomšek. Nato bo ljud
sko rajanje na prostem. Borci in

člani ZB iz Apaške kotline bo
do prispeli na slavje z avtomo
bili.

S.

R a z v i t j e  p r a p o r a
V nedeljo 6. junija 1958 bo 

občinski odbor ZB NOB občine 
Videm ob Ščavnici razvil svoj 
prapor. Na prireditvi bodo so
delovali pripadniki predvojaške 
vzgoje, gasilci bodo pripravili 
samostojne vaje, godba na pi
hala iz Bučkovec pa bo imela 
samostojen koncert.

S to prireditvijo pa bo zdru
žena tudi proslava bojev na 
Sutjeski. Tako se bodo prebi
valci občine Videm ob Ščavnici 
oddolžili temu zgodovinskemu 
dogodku, enemu najpomemb
nejših v zgodovini jugoslovan
skih narodov v njihovi borbi 
za osvoboditev in izgradnjo so
cializma.

V SESPLOŠNA PRIZADEVNOST
(Nadaljevanje z 2. strani)

prednosti javnega ocenjevanja v 
dejstvu, da se učenci vedno lahko 
informirajo kako stojijo (sami ali 
preko odbora razredne skupnosti). 
Torej politika odprtih vrat ugodno 
vpliva na prizadevnost učencev.

Upartje je, da bo pri popravnih 
izpitih večina izdelala. Verjetno bo 
odstotek pozitivnih nad 90 %. Pri 
popravnih izpitih osmošolcev in če
trtošolcev so izdelali vsi razen tistih, 
ki se niso javili k izpitom. Upaj
mo, da bo podobno pri popravnih 
izpitih ostalih.

Manj zadovoljen sem s srednji
mi ocenami, zlasti v nižjih razredih. 
V nižjih razredih znaša srednja 
ocena 2,98 % — v višjih pa 3,59 %. 
Najboljšo srednjo oceno v nižjih 
razredih smo zabeležili v 4 a, naj
slabšo v 2 d — 2,63 %. Najboljša 
povprečna ocena v višjih razredih 
je  v 7 a (3,56), kar je  hvalevredna 
raven, najslabša pa v 5 a — 3,20. 
Višjo srednjo oceno bo moč doseči 
z večjo prizadevnostjo doma in več
letnim sistematičnim prizadevanjem 
šole.

VPRAŠANJE: In uspehi iz- 
venšolskega dela?
ODGOVOR: Letos je  v šoli zgra

dilo društvo prijateljev mladine lut

kovno gledališče. S tem je Sobota 
dobila stalen lutkovni oder. Želez
niški kurilnici se imamo zahvaliti, 
da smo nekako do treh četrtin do
gradili tekališče. Ugasek so navozili 
na tekališče člani LMS, ki so sploh 
pokazali veliko smisla za prostovolj
no delo ter urejanje prostora okrog 
gimnazije. Z nagrado, ki so jo do
bili dijaki Stefan Horvat, Branko 
Kureš in Milan Kučan za najboljše 
odgovore v javni oddaji Radia Ljub
ljana »Pokaži kaj znaše, smo lepo 
opremili posebno mladinsko sobo.

V nižji gimnaziji se mladina ze
lo rada uveljavlja v razrednih inte
resnih krožkih (krožek za ročna de
la, lutkovni krožek, šahovski kro
žek, radioamaterski krožek, igralska 
skupina, razne športne skupine) pi
onirske organizacije. Pred nedavnim 
so imeli ti krožki svoj občni zbor, 
na katerem so pionirji izvrstno po
ročali o delu svojih interesnih krož
kov. Da ti krožki uspevajo, gre za
hvala (nekaterim profesorjem, zlasti 
Heleni Senica, Olgi Zadravec in po
sameznim Sobočanom oz. Sobočan- 
kam, ki pomagajo voditi krožke kot 
n. pr. Vadnjalova, Cenarjeva in dra
gi. Pri vodstvu krožkov pomagajo 
tudi mladincij člani mladinske orga
nizacije. Dobro se razvija pri nas 
tudi taborniška organizacija pod 
vodstvom prof. Zlate Cafuta.

Uspešna šp ortn a dejavnost
Pionirski pevski zbor uspešno vo

di tov. Ema Razpotnik, mladinski 
pevski zbor pa vodi profesor Vla
dimir Močan. Mladinski pevski zbor 
je  imel uspel javni koncert, pionir
ski pevski zbor pa je  dobil ob kon
cu šolskega leta priznanje društva 
prijateljev mladine za dosedanje 
uspehe pri nastopih pevskih zborov 
na prireditvah v tednu .mladosti od 
18. do 25. maja t. 1. Društvo prijate
ljev mladine je  prav tako izreklo 
priznanje gimnaziji v Soboti za 
uspehe v streljanju z zračno puško v 
okviru prireditev tedna mladosti. 
Najpomemnejši športni uspeh pa je  
dosegla hokejska reprezentanca Slo
venije. «Velika vnema za hokej na 
travi, ki jo je zanesel med mladino 
profesor telovadbe tov. Titan, kaže, 
da utegne doseči soboška mladina 
tudi v prihodnje še lepše rezultate v 
tej igri. Dalje je vrsta dijakov do
bila priznanje za uspehe v pomla
danskem krosu, ki sta ga organizi
rala telovadna učiteljica Irena Pevec 
in prof. Titan in ki se ga je udele
žila velika večina gimnazijske mla
dine.

Mladinska organizacija se je 
odlikovala letos s prostovoljnim 
in političnovzgojnim delom med 
mladino. Manjše število mladi
ne je bilo pred nedavnim spre
jeto v novoosnovano dijaško 
partijsko organizacijo na zavo

du. Tem najbolj zavednim mla
dincem se imamo zahvaliti, da 
so bile ustanovljene na višjih 
razredih'razredne skupnosti (na 
nižjih s pomočjo profesorjev) 
in da je  bila ustanovljena tudi 
šolska skupnost. Razredne skup
nosti so se bolj uveljavile v niž
jih razredih. Denarno so poma
gale vrsti sošolcev, da so se 
lahko udeležili majskih izletov 
z vzpenjačo na Pohorju oziro
ma tridnevnih izletov višješol- 
cev na morje oziroma v Gorico 
in Trento. Razredne skupnosti 
so organizirale pomoč slabšim 
učencem, v nekaterih primerih, 
ko je  prišlo med posameznimi 
učenci in profesorji do nespo
razumov, pa so uspešno posre
dovale. Največji uspeh mladin
skega aktiva pa je  lepa udelež
ba v mladinski delovni brigadi 
na avto cesti. Iz gimnazije se je 
v brigado prijavilo docela pro
stovoljno čez 60 mladincev, ki 
bodo odšli 50. ju lija za mesec 
dni gradit avtocesto na sektor 
pri Podsusedu.

Profesorski zbor je  z diplomo 
izrekel priznanje vrsti priza
devnih učencev, šolski odbor in 
društvo prijateljev mladine pa 
sta nagradila najboljše učence v 
šoli in v izvenšolski dejavnosti 
s knjižnimi nagradami (okrog 
50).

V

Se so nejasnosti
OKROG SADJARSKIH SKUPNOSTI

Kaka omogočiti sodobno sadjarsko proizvodnjo na Goričkem?
Kako naj organiziramo pro

izvodnjo? Tudi takšna vpraša
nja se pojavljajo še pred vpra
šanjem, kako naj vključimo 
proizvajalca v proizvodnjo. Zla
sti pereče je  to za pokrajine, ki 
so primerne za intenzivno sad- 
jarjen je . Takšno področje je  
za sadjarstvo Goričko. Slišali 
smo že mnogo mnenj, da je  
nujno, da postane Goričko sad
jarsko področje, toda ob tem 
vprašanju so še nejasnosti 
okrog sadjarskih skupnosti. Ka
ko organizirati sadjarske skup
nosti? To je  istočasno vpraša
nje: kako organizirati proizvod
njo?

Znano je , da so kmetje v 
mnogih krajih Goričkega res
no zamišljeni nad dejstvom, 
kako se preživljati? Toda ob 
tem so nastali že poskusi, ka
ko bi si pomagali s sadjar
stvom. Za te poskuse je  bilo 
doslej premalo zanimanja. Pre
malo je  bilo strokovne, nekoli
ko več moralne podpore. Do 
organizirane sadjarske skupno
sti, utemeljene s pravili in pra

vilnikom, pa še ni prišlo. Mor
da. so za to ovira nekatera na
videzno teoretična sporna vpra
šanja. Takšna sporna vpraša
nja lahko nastanejo samo ob 
neupoštevanju specifičnosti go
ričke proizvodnje in silno raz
drobljeni zemlji. Ce upošteva
mo ob tem dejstvo, da je  na tej 
zemlji veliko odvišne delovne 
sile, nam pomislek o krepitvi 
izkoriščevalskih elementov na 
vasi odpade, kajti tu gre za re
ševanje socialnega problema s 
proizvodnim. Gre za to, da na 
nek način omogočimo sodobno 
proizvodnjo, ki pa je  mogoča 
le z mehanizacijo in te si ljud
je  želijo — ker pomeni zanje 
življenje.

V kolikor se kmetje sami 
ukvarjajo z načrti proizvodnje, 
je  vzpodbudno, dokler ne ugo
tovimo, da so prepuščeni sa
mim sebi. Dokler ne zvemo, da 
so njihovi načrti brez primerne 
strokovne osnove. Tako se je  
zgodilo s proizvodnjo v tako- 
imenovani sadjarski skupnosti 
v Kuštanovcih, k jer sadje že

zori, a še nimajo rešenih mno
gih organizacijskih in strokov
no proizvodnih vprašanj. Nata 
način delo hromi. Toda zakaj? 
Zato, ker so strokovnjaki pre
obremenjeni z administracijo 
ali kot jo  imennjejo prizadeti 
kmetje — birokracijo.

Čas je  že, da spregovorimo 
več o sadjarskih skupnostih, da 
pomagamo in organiziramo. Bo
dimo tudi praktični!

S p re je m  eajbotjših p ro sve tn ih  d e la vc e v in u čen ce v
Tudi letos je  občinski ljud

ski odbor v Gornji Radgoni 
pripravil ob zaključku šolskega 
leta sprejem najboljših prosvet
nih delavcev, dijakov in učen
cev, ki so se v šolskem in iz- 
venšolskem letu posebno odli
kovali. Svečan sprejem je  bil 
prejšnji torek v zadružnem do
mu. Razen najboljših dijakov, 
učencev ter prosvetnih delav
cev so se udeležili sprejema 
tudi upokojeni učitelji, predsed

niki šolskih odborov ter člani 
sveta za šolstvo.

Prosvetni delavci in pionirji 
so prejeli ob tej priložnosti le
pe knjižne nagrade. K doseže
nim Uspehom so jim čestitali 
predsednik občinskega ljudske
ga odbora, predsednik sveta za 
šolstvo in republiški poslanec 
Marija Levar. Po svečanem 
sprejemu je  bila prirherna za
kuska. Podobne sprejeme so 
pripravili po šolah za učence in 
učitelje šolski odbori Ika

O  R A Z I S K O V A N J I H  N A  N A F T O  
I N  Z E M E L J S K I  P L I N  V  P O M U R J E
Poglejm o na drugo stran M ure:

v M oravce in L ogarovce
(Nadaljevanje in konec)

Kljub trenutnim neuspehom pa 
bo z nadaljnjimi raziskovanji le 
mogoče doseči uspehe. Pri Veržeju 
smo našli znake nafte, treba se je 
bilo popeti še višje na geološko 
strukturo, obenem pa se odmakniti 
proti jugozapadu in raziskovati po
daljšek perspektivnega pasu, ki je 
pri Gančanih dal plin, v Veržeju pa 
znake nafte. Tako sta bili locirani 
vrtini v Moravcih, ki smo ju konča
li maja letos in dosegli globino pre
ko 2200 metrov, in vrtino v Logarev- 
cih, ki smo jo končali v začetku ju
nija letos in je dosegla globino ne
kaj čez 1700 metrov. Tudi tukaj sta 
bili obe vrtini negativni.

KAJ SMO SE NAUČILI IZ VSEGA 
TEGA?
S tem je  to območje filovske ma- 

krostrukture, kot imenujemo predele 
v geološkem smislu okoli Filovec in 
makrostrukture Slovenskih goric, za 
zdaj toliko raziskano, da je izredno 
komplicirano in da današnje metode 
raziskovanja v teh predelih dajo 
premalo podatkov za lociranje novih 
vrtin.

Ta raziskovanja so nam pokazala, 
da imamo v teh območjih opraviti z 
najuolj kompliciranim tipom naftnih 
ležišč, tako imenovanim stratigraf- 
skira tipom. V naših predelih so bili

nekoč pomiki morja, ki je  zalivalo 
te predele, k obali in od obale po
gosti, in zato je v tistih geoloških 
dobah prihajalo do različnih odla
ganj sedimentov. Tam, kjer je bila 
v neki dobi morska obala, so se bli
zu nje odlagali bolj grobi materiali 
in tam imamo danes razvite porozne 
kamenine. Dalje vstran od obale je 
bilo globoko morje, tam so se odla
gali finejši drobci, tam so razvite ne- 
porozne, lapornate kamenine. Razne 
variante kamenin nam torej pomeni
jo različne faze odlaganja in odda
ljenosti od nekdanje obalne linije 
morja.

Pa bi nekdo dejal: zelo enostavno! 
Najti je  treba le obalo nekdanjega 
morja. Seveda, najti jo je  treba! Z 
vsemi izvrtanimi vrtinami smo jo 
iskali, tudi zato smo jih vrtali in 
mogoče sedaj v nekaterih točkah ve
mo, kje naj bi bila ta obala, ne pa 
povsod.

Zaradi kompliciranosti tega tere
na so se strokovnjaki morali odlo
čiti, da na omenjenih področjih za
časno prenehajo z raziskovanji, če
prav nam prej opisane vrtine ven
dar nakazujejo, do bi le bilo treba 
vrtati. Zlasti na ožjem litovskem ob
močju bi bilo zanimivo poiskati raz
voj mlajših gornjih slojev, razvitih 
nekje okoli ifogojine. Mogoče bi tam 
imeli več sreče. 

R a z i s k o v a n je 
se n a d a lju je

Med tem časom smo odkrili spet 
nova območja, ki so nas naftaše že 
dolgo časa zanimala. To so območja 
velike ormoške-selniške antiklinale. 
Že stara naftna polja Peklenica in 
Selnica, potem naša raziskovanja pri 
Kogu so dala slutiti, da bo treba na
daljevati z raziskovanji.

Tako so sedaj merjenja na se
vernem krilu omehjene antikunale 
pokazala ugodne rezultate in konec 
leta 1957 so zastavili novo razisko
valno vrtino, blizu vasi Koračice. 
pravzaprav pa v Ključarovcih. Z vr
tanjem so začeli v začetku februar
ja in je vrtanje še v teku. Zanimi
vo pri tej vrtini je , da bo mogoče 
ta vrtina že zadela na drugačni te
melj kot dosedanji. Mogoče, da bo 
temeljno gorje tu apnenec, ki je  na 
Madžarskem nosilec nafte (polje 
Nagylengyel, ki je  največje madžar
sko polje). S to vrtino smo presto
pili uradno mejo soboškega okraja 
in naslednja raziskovalna vrtanja 
bodo že v mariborskem okraju.

Z a k l ju č e k
S tem kratkim opisom raziskoval

nih del z globinskim vrtanjem sem 
imel namen, da bi prikazal težkoče, 
ki spremljajo vsako raziskovanje na 
nafto. Veliko negativnih vrtin je  tre
ba izvrtati in ogromne denarne vsote 
so potrebne predno najdemo polje,

ki daje industrijske količine nafte.
Seveda je  skoraj povsod na sve

tu tako. Malo je  območij, kjer že 
prva vrtina odkrije naftno polje. 
Tudi drugje v Jugoslaviji imamo po
dobne primere. Pri podjetju Nafta- 
gas s sedežem v Novem Sadu so z 
vrtanjem v letu 1957 napadli devet 
struktur in izvrtali 20 vrtin, in samo 
na eni strukturi Boka sta dve pozi
tivni vrtini. Vse ostale strukture so 
bile negativne.

Naše najbogatejše naftno podjetje 
v Jugoslaviji Naftaplin v Zagrebu je  
v letu 1957 izvrtalo 24 raziskovalnih 
vrtin na 14 različnih strukturah. Na
šli so le eno naftno polje Osekovo 
in še eno, za katero še ni podatkov 
v Pitomači. Vedeti pa moramo, da so 
območja Hrvatske in Srbije mnogo 
večja in je  tudi tam več struktur in 
zato tudi večja verjetnost, da bo 
med mnogimi izvrtinami, vrtinami in 
strukturami več pozitivnih.

Toda vsi podatki naših Razisko
vanj nam potrjujejo, da je treba z 
raziskovanji še nadaljevati. Vrtalne 
garniture belih rudarjev iz Lendave 
se bodo preselile v področja pri 
Ormoža mogoče kam bliže Ptuja ali 
Maribora in mogoče še kam drugam 
v Sloveniji.

Moramo imeti zaupanje v to, da 
nam bo bodočnost prinesla več sreče, 
zlasti pa to moramo želeti belim ru
darjem in vsem, ki jih pri njihovih 
naporih podpirajo.

Ing. Koloman Cigit
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Seja okrajnega odbora SZDL

Odločno m  dosledno
KMETIJSKE ZADRUGE MORAJO BITI TEMELJI PRI REALIZACIJI PERSPEK

TIVNEGA NAČRTA RAZVOJA KMETIJSTVA — KMEČKEMU PROIZVAJALCU DATI 
PRAVILNO ORIENTACIJO — ODLOČILNE VAŽNOSTI PRI SODELOVANJU MED ZA
DRUGO IN KMETOVALCEM BO MEHANIZACIJA KZ — SZDL KOT POLITIČNI VO
DITELJ PRI IZVAJANJU PERSPEKTIVNEGA NAČRTA.

Izvajanje perspektivnega na
črta razvoja kmetijstva bo od
visno predvsem od kmetijskih 
zadrug, zato morajo biti te go
spodarsko močne, je  dejal v po
ročilu o smernicah perspektiv
nega načrta gospodarskega raz
voja soboškega okraja presed- 
nik okrajnega odbora Sociali
stične zveze tov. I v a n  H o r 
vat ,  V svojem poročilu je  na
dalje omenil, da se morajo 
kmetijske zadruge okrepiti 
predvsem s pravilno finančno 
politiko posameznih skladov. Tu
di pri tem, da bomo že čez ne
kaj let uporabili za hektar 
zemlje 800 kilogramov umetnih 
gnojil, bodo morale odigrati 
kmetijske zadruge odločujočo 
vlogo. Prvi ukrepi glede kre
pitve zadrug so že storjeni. Kot 
najvažnejše pri tem je  rajoni- 
zacija območij posameznih za
drug in vprašanje odkupa.

Tudi v razpravi, v kateri je  
sodelovala večina članov okraj
nega odlmra SZDL, so posvetili 
največjo pozornost razvoju za
družništva.

Ena izmed glavnih nalog 
kmetijskih zadrug v prihodnjih 
letih je  proizvodno sodelovanje 
s kmetovalci. To naj bi po 
mnenju članov okrajnega od
bora SZDL uvedli za začetek le 
v takšni meri, da bo s strani 
kmetijskih zadrug zagotovlje
na kontrola posameznih zem
ljišč, ki bodo vključena v so
delovanje. Glede na to letos ni 
pričakovati večjih uspehov pro
izvodnega sodelovanja med 
kmetijskimi zadrugami in za
družniki. Pri tem je  treba pred
vsem poudariti pravilno usmer
jan je sodelovanja in sicer ta
ko, da kmetovalci ne bodo te
žili za gospodarsko krepitvijo 
posameznikov temveč za splo
šen gospodarski dvig Vasi v 
okviru kmetijske zadruge. K 
temu bo mnogo pripomogla 
pravilna politika odkupa in 
formiranja sredstev zadružnih 
skladov. Ena izmed glavnih 
ovir za kooperacijo v večjem 
obsegu je  tudi pomanjkanje 
traktorjev in ostalih sodobnih 
tehničnih pripomočkov pri kme
tijskih zadrugah. To se odraža 
predvsem pri pogodbenem pi
tanju živine. Zadostno število 
traktorjev pri kmetijskih za
drugah se bo namreč odražalo pri 
opuščanju vprežne živine in pri 
večjem številu živine za zakol. 
V razpravi je  bilo ugotovljeno, 
da so imele vsaj nekatere kme
tijske zadruge že doslej vse po
goje, da nakupijo čim več trak
torjev. Te možnosti so se po- 
služile le nekatere zadruge (n. 
pr. Križevci pri Ljutom. itd.). 
Kmetijske zadruge, ki doslej 
strojni opremi niso posvečale 
večje pozornosti, bodo morale 
nadoknaditi ta nedostatek v čim 
krajšem času.

Z ahvala
Pionirski pevski zbor 

narodnega heroja Silvire 
Tomazini iz Gornje Rad
gone se prisrčno zahva
lju je  vsem, ki so na ka
kršen koli način pomaga
li, da se je  pionirski zbor 
lahko udeležil IV. festi
vala bratstva in edinstva 
v Prištini in da je  lahko 
na svojem povratku obi
skal našega ljubega mar
šala Tita. Zahvaljujemo 
se Občinskemu ljudske
mu odboru v Gornji Rad
goni, Svetu za šolstvo pri 
OLO v Murski Soboti, 
Okrajnemu odlmru SZDL 
V Murski Soboti in Vino
gradniškemu gospodar
stvu v Gornji Radgoni, 
ki so nas gmotno najbolj 
podprli. Prelepa hvala še 
ostalim podjetjem in 
ustanovam, saj brez njih 
ne bi mogli na tako dol
go pot

Iz vsega srca se za
hvaljujemo tudi našemu 
zveznemu ljudskemu po
slancu tov. Ivanu Kref
tu, našemu velikemu in 
nesebičnemu prijatelju, 
ki nas je  spremljal na 
tej poti in nenehno vneto 
skrbel, da nam je  bilo 
na poti kar najbolj udob
no.

Alojz Sever iz Cvena št. 34 je  
odnesel z dvorišča perilo, ki se 
je  sušilo, v vrednosti 12.000 din, 
last M. M. iz L. Perilo je  odne
sel na svoj dom. Na sodišču je 
svoje dejanje priznal in se je  
čutil tudi krivega. Sodišče mu

je za storjeno dejanje odmerilo 
azen 3 mesece zapora.

Ker je  prav v tem času re
organizacija kmetijskih zadrug 
glede poslovnih območij, so na
vajali na seji okrajnega odbo
ra SZDL kot potrebno, da se 
rajonizacija kmetijskih zadrug 
izvede premišljeno in vsestran-

Ivan Horvat: »Vse je  odvisno 
od kmetijskih zadrug!«

sko pravilno. Cim bodo določe
ni okoliši kmetijskih zadrug, 
pa bo prva in glavna naloga 
teh, da sestavijo načrte nadalj
njega razvoja.

Okrajni odbor Social, zveze 
smatra, da morajo biti glavni 
usmerjevalci izvajanja per
spektivnega načrta razvoja go
spodarstva, predvsem pa kme
tijstva in zadružništva osnovne 
organizacije SZDL. Potrebno 
bo, da Socialistična zveza pra
vilno tolmači smernice nadalj
njega gospodarskega razvoja 
našega okraja in k aktivnemu 
sodelovanju pritegne čim večji 
krog državljanov. Uspehi ali

neuspehi dela SZDL v tej sme
ri se bodo pokazali najbolj pri 
pogodbenem sodelovanju med 
kmetijskimi zadrugami in kme
tovalci. Med prvimi nalogami 
vaških odborov SZDL je  pra
vilno ocenjevanje polletnih 
občnih zborov KZ in spremlja
nje dela upravnih odborov 
kmetijskih zadrug.

V razpravi o perspektivnem 
načrtu razvoja gospodarstva so 
bile omenjene tudi nekatere 
pomanjkljivosti tega načrta na 
primer o izvajanju melioracij
skih del na območju okraja ter 
neskladja pri koriščenju sred
stev za posamezne gospodarske 
panoge.

Med glavnimi sklepi zadnje 
seje okrajnega odbora SZDL je  
bil nedvomno ta, da se k izva
jan ju nalog perspektivnega na
črta razvoja gospodarstva pri
stopi z vso odločnostjo in do
slednostjo.

Zaupanje v  lastne sile
Novo šolsko poslopje v  Bakovcih pod streho —  Urejene 

vaške ceste in pokopališče —  Razširili bodo tudi 
električno omrežje

še nekaj dni in novo šolsko 
poslopje v Bakovcih bo dobilo 
streho. Gotovo je, da mnogi 
Bakovčani še pred nekaj mese
ci niso verjeli v lastne sile in v 
to, da bo v tako kratkem času 
stavba sploh postavljena.

Večina kmečkih gospodarjev 
je  že izpolnila svojo obveznost 
v delovni sili in prevozih, mno
gi izmed njih pa so jo  celo 
znatno prekoračili. Znatno so 
prispevali z brezplačnimi pre
vozi gradbenega materiala na 
gradbišče tudi Kmetijsko gospo
darstvo, Tovarna mlečnega pra
hu, »Sograd« in še nekatera 
podjetja in ustanove iz Murske 
Sobote. Pri dosedanjih delih je  
sodelovalo vse prebivalstvo, po
magala pa je  tudi šolska mladi
na. Organizacija LMS doslej ni 
izpolnila svoje obljube, vendar 
kaže, da bo vodstvo mladine 
uvidelo potrebo po delovni sili 
in prispevalo svoj delež.

Vrh tega so Bakovčani tudi 
letos navozili gramoz na vaške 
ceste, eno izmed najslabših cest 
pa so razširili in temeljito ob
novili. Razen teh obsežnih del 
niso pozabili na dokončno ure
ditev pokopališča. Nasaditi so 
živo ograjo, kmalu pa bodo po

stavljena tudi železna vrata. 
Krajevni odbor in odbor SZDL 
sta na zadnji seji sklenila raz
širiti električno omrežje in ob
stoječim žicam dodati še dve, 
da bo mogoče uporabljati elek
triko tudi kot pogonsko silo. 
Krajevni odbor in odbor SZDL 
skrbita za dosledno izvajanje 
sprejetih sklepov in upamo, da 
bo pouk v prihodnjem šolskem 
letu že v novi zgradbi.

Demonstracije s traktorji znamke Ferguson v Ljutomeru si 
je  ogledalo tudi precej pionirjev. Z zanimanjem so sledili 
vsakemu gibu trakorista. In ob koncu, da zadoštijo svoji ra
dovednosti, so se tudi sami skobacati za volan. Prijeten ob
čutek za mladega človeka! Sedeti za volanom ter z gibi rok 
in nog zapovedovati taki »pošasti« kot je  traktor.

(Foto Makovec)

P o v e č a n je  k m e tijs k e  m e h a n iz a c ije  te r ja

povečano skrb za  kmetijske stroje
Okrajni perspektivni načrt pred

videva do leta 1961 v kmetijstvu ob
sežno mehanizacijo, ki bo zahtevala 
eno milijardo din investicijskih 
sredstev. Samo dvoosnih traktorjev 
bo omenjenega leta 200 več, kot jih 
imamo v Pomurju sedaj. Za isto šte
vilo bo več tudi električnih in sta
bilnih motorjev, za 100 več izrovačev 
krompirja, 72 novih mlatilnic, 500 
raznih vprežnih strojev, 90 motornih 
vprežnih škropilnic, 80 vprežnih in 
traktorskih sejalnic, 200 prikolic

itd. Enoosnih traktorjev doslej ni, 
a jih bodo nabavili v teh letih 15, 
raztrosiinikov gnoju, ki jih tudi ni
mamo, bo kupljenih 50 in 15 kom
bajnov, 6 snopoveznikov, 10 sušilnic 
za žito itd.

Spričo tako naglega poveča
nja mehanizaciie v kmetijstvu 
je prav gotovo zelo važna skrb 
za servisno službo in sploh 
vzdrževanje mehanizacije pri 
kmetijskih zadrugah. To nalogo 
že nekaj časa opravlja obrtno

podjetje Agroservis v Murski 
Soboti. Kljub temu, da je  zad
nje čase nekaj nesporazumov 
glede pristojnosti opravljanja 
servisne službe, ki jo je  uvedlo
in. opravljalo to podjetje, ki 
ima največ možnosti za to, je 
pomembno vprašanje okrepitve 
tega podjetja. Podjetju so po
trebni novi stroji predvsem za 
povečanje proizvodne zmoglji
vosti, ki mora nujno porasti s 
povečanjem mehanizacije v 
kmetijstvu.

Podjetje Agroservis je  neka
tere stroje in potujočo delavni
co že nabavilo iz lastnih sred
stev. Za to je  porabilo 1,700.000 
din. Ima pa že zagotovljen in
vesticijski kredit v znesku 3,5 
milijonov din, ki ga bo porabi
lo predvsem za nabavo strojev. 
Z letošnjimi investicijami bo' 
omogočena znatna ureditev 
podjetja,' ki ima zlasti zaradi 
pomanjkanja ustreznih strojev 
nekatere obraite pomanjkljivo 
urejene. Boljša organizacija in 
stroji bodo znatno povečali sto
rilnost in tudi kakovost storitev. 
Investicije, ki so predvidene v 
prihodnjih letih in sicer iz last
nih sredstev in investicijskega 
kredita, bodo povečale proiz
vodnjo za nad 40 odst. ob ne
znatnem povečanju števila za
poslenih. To povečanje bo ne
kako ustrezalo povečanju me
hanizacije v kmetijstvu, ki so
di v skrb tega podjetja. V 
skladu z nabavami ima podjet
je  že sklenjene pogodbe za 
opravljanje servisne službe s 
podjetji, ki bodo traktorje, 
mlatilnice, kombajne in podob
ne stroje dobavljali v Pomur-
je.

O  Spričo znanega dejstva, da 
kmetijske zadruge razmeroma 
slabo skrbijo za mehanizacijo, 
s katero razpolagajo in podob
nih razlogov bo podjetje mora
lo z vztrajnim in nenehnim de
lom na področju, ki ga zavze
ma, opraviti mnogo skoraj po
vsem pionirskega dela v korist 
čuvanja strojev, usposabljanja 
kmetijskih strojnikov za vzdr
ževanje strojev in podobnega, 
kar bo prispevala poslej kme
tijska šola v Rakičanu, ki bo 
razpolagala s kmetijskimi stroji 
posestva v Rakičanu.

prošenj za odpis bolniških stro
škov se svet obrača po podatke 
in pojasnila na krajevne urade 
in krajevne odbore. Vendar 
bodo morati slednji obravnava
ti taka vprašanja resneje, saj 
pride sicer do nepotrebne obre
menitve občinskega proračuna. 
Sploh bi morali sodelovati pri 
reševanju socialne problematike 
vsi naši državljani.

KONEC LEPE ZAMISLI?
Pred leti je  tedanja občina 

Tišina uredila pokopališče. Vse 
zapuščene grobove je zravnala 
in uredila, pešpoti in stezice. 
Poti so nasuli z gramozom, tako 
da je pogled nanje res bil pre
lep. Danes se na vseh poteh 
spet bohoti trava in če ne prej, 
za letošnji Dan mrtvih jih bo 
treba spet urediti.

Socialni problemi so stvar družbe
Zanim ivo in poučno poročilo s v ita  za socialno skrbstvo na zadnji seji ObLO M urska Sibota

Poročilo sveta za socialno skrbstvo ObLO M. Sobota, ki ga 
jc  prebrala na nedavni občinski seji predsednica sveta tov. Ma
rica Šikerjeva, pravi, da je  v soboški občini 39 oseb, ki so pod 
neposrednim varstvom države. 30 od teh živi doma na svojih 
domovih, pet jih  je  v bolnicah za duševne bolezni, štirje pa so 
v stalni oskrbi doma v Rakičanu.

O  »Reševanje socialne pro
blematike je  sestavni del naše
ga napora za lepše življenje,« 
je  dejala tov. Šikerjeva,« zato 
moramo ta vprašanja postaviti 
na širšo družbeno osnovo. Za
radi tega je  prav, če bi se teh 
vprašanj lotile vse naše družbe
ne politične organizacije, zlasti 
pa zbori volivcev, ki( bi morali 
posamezne primere pretresati in 
predlagati razne ukrepe.« Ra
zen že omenjenega varstva oseb, 
katerim je  odvzeta opravilna 
sposobnost, ima svet za socialno 
skrbstvo postavljene začasne 
skrbnike še v 167 primerih. Po 
dokončnih obračunih in anali
zi s temi skrbniki bo svet po 
potrebah postavil stalne skrbni
ke. Sem šteje tudi skrb nad 
premoženjem 64 oseb, ki so 
neznanega bivališča. Tudi tem 
osebam so postavljeni skrbniki, 
ki upravljajo njihovo premože
nje in polagajo račune.

O Se vedno pa so primeri 
težkega izkoriščanja teh ljudi v 
materialnem in fizičnem smislu, 
skratka: marsikje gre za hude 
nečloveške odnose do njih. Ta
ko je svet v nekaj primerih 
ugotovil, da spijo ti ljudje v 
skrajno nehigieničnih prostorih, 
ponekod celo v hlevih. Tako je

bilo tudi v Bakovcih in Tro- 
povcib. Ponekod pripeljejo 
takšne starčke ali bolne ljudi 
na svetlo le takrat, kadar pri
hajajo v vas tovariši iz našega 
upravnega aparata.

Dalje bi marsikje ua takojšnje 
posredovanje krajevnega odbora pre
prečili obremenitev občinskega pro
računa, ker ponavadi zve svet za so
cialno skrbstvo za take primere ta
krat, ko je  že prepozno, bodisi, da 
je premoženje zapravljeno, bodisi 
prilaščeno od raznih daljnih sordd- 
nikov z raznimi pogodbami, onemogli 
pa takrat prihajajo prosit pomoči 
od drnžbe. V nekaj primerih bo mo
ral svet za socialno skrbstvo prekli
cati in postaviti skrbnike zaradi 
znanega družbenega zla celo zdra
vim ljudem, očetom, ki zaradi pod- 
vrženosti alkoholu spravljajo celot
no družino v težak socialni položaj.

O s k rb o v a n c i v dom ovih
Načeloma so v domovih osebe, ki 

zaradi starostne onemoglosti in zara
di socialne ogroženosti nimajo nobe
nih pogojev za primerno oskrbo v 
zasebnih gospodinjstvih. To so pred
vsem bivši hlapci in dekle, a tudi 
taki, ki sploh nimajo ožjih sorodni
kov, ki bi jih  bili dolžni oskrbovati.

I

Ker je  domska zaščita najdražja t 
oblika zaščite, išče svet možnosti za 
oddajo oseb v rejništvo oziroma re
jo. Tu pa ni dovolj razumevanja pri 
krajevnih organih oziroma vaščanih.

Notranjost doma v Rakičanu

da bi bili pripravljeni te ljudi vzeti 
v rejo proti primerni rentnini.

V domu onemoglih v Rakičana je 
največ oskrbovancev iz soboške obči
ne, zato je  svet osnoval komisijo, ki 
je  obiskala oskrbovance ter naredila 
potrebno analizo. Le-ta je  ugotovila, 
da je življenje onemoglih v domu 
dobro; preskrbljeni so z vsem po-

ebnim, a tudi hrana je  dobra. Te
žave so le glede oseb, ki so delno 
defektne. Zato je  komisija skupno z 
upravo doma poslala svetu za social
no varstvo OLO predlog, da se dom 
za onemogle v Lukavcih organizira v 
dom zaprtega tipa, dom v Rakičanu 
pa naj ostane na principu sedanje 
organizacije s to razliko, da se iz
ločijo oni oskrbovanci, ki spadajo v 
dom zaprtega tipa in premestijo v 
dom zu onemogle v Lukavcih. Svet 
za socialno skrbstvo OLO je  ta pred
log sprejel, kar lahko zasledimo v 
okrajnem perspektivnem planu. Se
veda bo treba prav to vprašanje ure
diti čimprej.

S le p i in gluhonem i
V delokrog sveta sodijo tudi glu

honemi, ki jih je v občini 56 in sle
pi, ki jih je  v občini 23. Od teh jih 
prejma podporo le 6, ostali pa živijo 
pri svojcih. Enkratne podpore v 
obliki obleke in hrane dobivajo te 
osebe od svojih organizacij. Prav 
temo področju pa je  veljala doslej 
premajhna skrb.

Svet je  na eni seji že razpravljal 
o problematiki gluhonemih. Ugoto
vil je , da je  pretežni del gluhone
mih zaradi nepravilnega postopanja 
svoje okolice in zaradi svojega ne
znanja zapostavljen. V veliki večini 
so to ljudje, ki so gluhi od rojstva 
in, niso obiskovali šole, tako da je 
86 % gluhonemih nepismenih. Pri teh 
ni več mogoče mnogo storiti za re
habilitacijo sluha.

O  V kolikor so te starejše 
osebe zdrave, delajo v glavnem 
doma ali pri sorodnikih na kme
tijah, vendar prihaja ponekod 
do večjega ali manjšega izkori
ščanja in se v nekaterih prime
rih krije pod krinko navidez
nega usmiljenja izkoriščanje 
teh oseb. Tu bo potrebno tesnej
še sodelovanje z organizacijo 
gluhih.

O  V občini je  tudi 124 social
no ogroženih družin. Če k te
mu prištejemo še družine ci
ganov, se to število poveča na 
268 družin. To so družine, ka
terih življenje je  socialno ogro
ženo bodisi zaradi pijančevanja, 
pretepanja, slabega gospodarje
nja, itd. Pri ciganih gre pred
vsem za družine, k jer je  doma 
bolezen ali pa so hranitelji 
družine v zaporih.

O  Pri reševanju podpor so
cialno ogroženim ter reševanjuObednica doma onemoglih v Rakičanu
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OKRAJNI ODBOR ZV E Z E  BORCEV
OKRAJNI ODBOR Z V E Z E  VOJAŠKIH 

VOJNIH INVALIDOV
M U R S K A  S O B O T A

IN VSI OBČINSKI ODBORI ZVEZE BORCEV 
IN ZVEZE VOJAŠKIH VOJNIH INVALIDOV 

POMURJA

POŠILJAJO SVOJE TOPLE ČESTITKE IN ŽELJE VSEM 
NARODOM JUGOSLAVIJE OB DNEVU BORCA — 

VSTAJE NARODOV JUGOSLAVIJE!

JUNAKOM VELIČASTNE EPOPEJE NA SUTJESKI 
ČESTITAMO OB 15-LETNICI SLAVNIH BORB 

IN ZMAG NA LEGENDARNI SUTJESKI

N eizkoriščeni zak lad i
B u kovn iško  je z e ro  im a  vse p o g o je , d a  

p o stan e  šporino-turističn i c en ter  P om u rja
Bukovniško jezero z okolico še 

vedno ne uživa tistega slovesa, ki ga 
po svoji vrednosti tudi zasluži.

Kmalu po zgraditvi nasipa so se 
k njemu podali dijaki soboške gim
nazije, ki so v okviru športnega dne 
priredili kolesarski izlet, katerega 
skrajna točka je  bila prav ob ome
njenem jezeru, v katerem so se ne
kateri vneti kopalci tudi kopali, pa 
čeprav je  bil žele mesec april. Tudi 
dijaki ESŠ so pozneje žli po isti po
ti in si s tem prizadevali, da bi po
stal tu kraj nekak športno-turističen 
center.

Okolica je  zelo lepa in pripravna 
tako za letna kot za zimska športna 
stremljenja. Bilo bi potrebno z ma
lo dobre volje zgraditi kočo. Ce k 
temn dodamo še to, da je  v nepo
sredni bližini tudi opekarna, nas to 
še bolj navdušuje za uresničitev te 
-večletne želje. Tnkaj so prostori za 
taborjenje, plavanje, veslanje, lov 
in ribolov. Lahko bi uredili tudi 
kakšno igrišče, na primer za odboj
ko, perjanico itd. Izleti v okolico so 
kakor za nalašč v primerni razdalji. 
Naj omenimo samo Filovce z vrtal
nimi stolpi in lončarji, Bogojino s 
Plečnikovo znamenitostjo, razgled
nim stolpom v Strehovcih itd. T  
zimskem času pa bi lahko drsali, 
kajti kadar vodo ne izpuste, ista 
zmrzne; pa tudi sankali in smučali 
bi se tam lahko.

Iz vsega tega sledi, da je  prostor 
skoraj idealen za vse športne orga
nizacije, ki prirejajo razne semi
narje in tečaje, tako za svoje aktiv
ne telovadce in športnike, kot tudi 
za svoje vodnike. Za slednje pa je  
prejšnja ugotovitev tembolj po
membna, kajti gledano s stališča po
gojev in razmer podeželja, bi tnkaj 
mnogo več pridobili, kakor pa re
cimo, v kakšni s klasičnim orod
jem opremljeni telovadnici.

In zakaj ne bi postalo bukovni
ško jezero športni kraj, kakor so 
na primer Mačkovci za zimske špor
te, Krog za izlete in veslanje in po
dobno, kjer bi se shajala mladina 
ob nedeljah in praznikih iz nepo
sredne bližine in si nabirala novih 
moči za napore, ki jih čakajo vsak 
dan ob opravljanju dela? Zakaj ne 
bi tja odhajali tudi Sobočani ob so
botah popoldne, odnosno ob nede
ljah s kolesi ali z ostalimi prevoz
nimi sredstvi, ki jih tudi v Soboti 
ni malo? Začeti je  treba in ljudi na
vajati, istočasno s tem pa ustvarjati 
tudi materialne pogoje za ureditev 
igrišča in zidavo hiše ali koče.

Danes, ko je  na obalah bukovni
škega jezera zopet živahno in ko si 
taborniki soboške gimnazije z ve
seljem krepijo telo in duha, jih 
pozdravljamo, ter jim želimo v bo
doče še mnogo prijetnih trenutkov, 
kakor so jih imeli na prvem tabor
jenju ob jezeru.

Ob teh trenutkih se nam ponov
no in nehote vsiljuje misel, zakaj 
se se ni zavzelo za ta kraj nobeno 
telesnovzgojno društvo Partizan od
nosno odgovarjajoča zveza, planin
ska zveza itd., saj je  znano, da smo 
slišali že več primernih in zelo teht
nih pomislekov na letnih občnih

VREMENSKA NAPOVED 
od 3. do 13. ju lija

Nestalno vreme, sprva pogo
ste le kratkotrajne ali krajev
ne padavine, toda v roku med 
8. in 10. julijem se pričakuje 
trajen dež z močno ohladitvijo. 
Po 10. juliju nastop iepega po
letnega vremena.

zborih in tudi drugod.
Ob koncu še toliko! Zakaj ne bi 

naša mladina spoznavala domače le
pote še bolj, da bi na ta način 
močneje vzljubila in cenila svoj 
ožji kraj, občino in Pomurje, pri 
tem se pa telesno in duševno krepi
la in vzgajala, brez velikih mate
rialnih obremenitev.

Turnir v  malem rokometu
▼ okvirn praznovanja Dneva 

kmečke mladine je  v nedeljo bil v 
Beltincih turnir v malem rokometu. 
Na turnirju, ki je  bil dobro priprav
ljen, so sodelovala tri moštva, in 
sicer: prvo in drugo moštvo TYD 
Partizan — M. Sobota in moštvo 
TVD Partizan — Beltinci. Tekme so 
bile na novo urejenem igrišču, ki 
so si ga vestni člani pripravljali v 
ta namen že ves teden. Na igrišču 
je  potrebno sicer še nekaj manjših 
sprememb in na njem bodo že je 
seni lahko tudi prve prvenstvene 
tek m e.

Posamezne tekme so se odvijale 
takole: TVD Partizan M. S. I. : TVD 
Partizan M. S. II. 9:14 (4:4), TVD 
Partizan Beltinci : TVD Partizan 
M. S. II. 12:9 (7:4) in TVD Partizan 
M. S. I. : TVD Partizan Beltinci 14:7
(4:3).

Razvrstitev na koncu turnirja je 
sledeča:
1. Part. M. S. I. 2 1 * 1  23:21 2
2. Part. M. S. II. 2 1 9  1 23:21 2
3. Part. Bel. 2 1 9  1 19:23 2

Najboljši strelci: 1. Stane Kova
čič TVD Partizan M. S. I. 12 zgodit- 
kov, 2. Janez Kovač Partizan M. S. 
II. 11 zgoditkov in 3. Branko Knreš 
TVD Partizan M. S. II. z 19 zgodit- 
ki.

Nekateri člani TVD Partizan M. 
Sobota se bodo ndeležiil svečanosti 
na Tjentištn in pohoda na Sutjesko.

Ta teden se je  končal 19-dnevni 
seminar za učitelje, ki poučnjejo 
telesno vzgojo na osemletnih šolah. 
Na tečaju, ki se ga je  udeležilo le
po število tečajnikov, so obravnava
li zelo obsežen in pester program. 
Udeleženci so se seznanili z najno
vejšimi metodami dela, z nekateri
mi medicinskimi in pedagoškimi do
gnanji in spremembami pravil v ne
katerih športih. Tudi o organizaciji 
športnih tekmovanj, športnih dnevov 
in popoldnevov, kakor tudi o admi
nistraciji, o sistemih raznih tekmo
vanj, so si izmenjali izkustva.

Seminar, ki je  tretji po vrsti, je 
po mnenju tečajnikov in vodstva ze
lo dobro nspel. Organiziral ga je 
SPK OLO M. Sobota. Tečaj sta vo
dila prof. Evgen Titan in Irena 
Bezjak-Pevec.

ČITALNICA STUDIJSKE 
KNJIŽNICE v M. Soboti

bo odprta od 1. ju lija  do 1. 
septembra 1958 vsak delav
nik od 7. do 13. ure dopol.

RAZPRODAJA 
Selekcijsko posestvo Beltinci

prodaja na javni dražbi dne 13. 
ju lija 1958 s pričetkom ob 10. 
uri dopoldne rabljeno kmetij
sko opremo, kakor so: vprežni 
vozovi, vprežni plugi, okopalni- 
ki, vprežne sejalnice, konjski 
komati, stabilni Diesel motor, 
rabljeni štedilniki in še razni 

drobni inventar.
Ne zamudite priložnost!

Uprava

Poroke, rojstva in smrti od 21.
do 28. junija 1958.
Poročili so se: Jože Vukanič, ra

čunovodja, in Ana Kološa, uslužben
ka, oba iz M. Sobote, ter Jožef Hor
vat in Kristina Horvat, oba iz Črne- 
lavec.

Rodile so: Kristina Brumen iz 
Dragotinec, dečka; Vera Vučak iz 
M. Sobote, deklico; Urša Poredoš iz 
Bratonec, dečka; Vera Novak iz Ra
kičana, deklico; Genovefa Baranja 
iz M. Sobote, deklico; Elizabeta Vol- 
gyi iz Dol. Lakoša, deklico; Ana 
Sraj iz Lendave, deklico; Marija 
Klar iz Bratonec, deklico; Frančiška 
Hajdič z Sebeborec, dečka; Jožefa 
Zamuda iz Radenec, dečka; Marija 
Horvat z Pečarovec, dečka; Ema 
Muhič iz Okoslavec, dečka, in Ma
rija Kapše iz Globoke, dečka.

Umrl je  Adolf Sebok iz Domanj- 
ševec, star 72 let.

Nesreče in nezgode

S češnje je  padel 13-letni Jožef 
Dominko iz Odranec in s nalomil 
medenico.

Padel je  in si zlomil levo nogo 
pod kolenom 68-letni Ludvik Mikola. 
invalidski upokojenec iz M. Sobote.

Deska je  padla na nogo 31-letne- 
mu Alojzu Špilakn od Grada in mn 
jo nalomila.

Z lestvice je  padla 7-letna Cecili
ja  Raščan iz Brezovice pri Turnišču 
in si zlomila levo roko.

Konj je  brcnil 34-letno Terezijo 
Smej iz Gaberja in ji  prizadel hu
de poškodbe na levi nogi.

Češnje je  obirala in padla z dre
vesa pet metrov globoko 14-letna 
dijakinja Marija Škrlec iz Robadja 
pri Strigovi in si zlomila levo no-

NK SOBOTA : AAC GRAZ
6:1 (2 :1)
Preteklo nedeljo se je  zbralo na 

igrišču NK Sobote nad 1000 gledal
cev. Pred samim začetkom tekme Je 
goste iz Avstrije toplo pozdravil 
predsednik občine M. Sobota tovariš 
Karel Lutar in jim izročil spominsko 
zastavico. Za topel sprejem in za 
darilo se je  zahvalil predstavnik go
stov in prav tako izročil nogometa
šem NK Sobote spominsko zastavico.

Prve minute igre so se začele z 
napadi obeh moštev in kazalo je, 
da bo tekma zanimiva ter da sta 
obe moštvi približno enakih moči. 
Prvi gol so dosegli gostje po sred
njem napadalcu in vodili precej ča
sa z 1:0. Počasi so domači uredili 
svoje vrste in začeli smiselno in po
gosteje napadati, toda vse napade 
je  obramba gostov odbijala, ali pa 
je  nevarnost odstranil dober vratar 
gostov. Do konca prvega polčasa je  
Soboti vendar nspelo, da je  po 
Maučecn zenačila in celo prišla v 
vodstvo z 11 metrovko, ki jo  je  
precej nesigurno spremenil v gel 
Jože Norčič.

V drugem polčasn se je  6tanje 
precej spremenilo. Gostje so močno 
popustili in domačini so bili večji 
del igre v precejšnji premoči. To 
kaže tudi rezultat, saj so dosegli še 
štiri gole, gostje pa nobenega. Od 
teh golov je dosegel Maučec tri in 
Ludvik Norčič enega. Kljub temn, 
da so gostje prejeli toliko golov, ne 
nosi krivde za prejete gole vratar 
gostov, saj bi bil rezultat še večji, 
če se ne bi prav vratar izkazal s 
solidno igro v vratih. Tako je  tudi 
tokrat Sobota slavila pomembno zma
go. Gledalci so bili zelo objektivni 
in vsako lepo potezo obeh moštev 
pozdravili z aplavzom.

Tekmo je  vodil sodnik Vladimir 
Kukanja zelo dobro, mejna sodnika 
pa sta bila Kološa in Drvarič.

•

V ponovljeni tekmi zn poknl 
maršala Tita (prvo je  tekmo
valna komisija NPZ Maribor 
razveljavila), je  Sobota izgubila 
z rezultatom 8:3, polčas 3:1 v 
korist NK Maribora.

Lovska družina Polana
priredi v nedeljo, dne 6. ju lija 

1958 s pričetkom ob 13. uri
VELIKO NAGRADNO 

STRELJANJE
na glinaste golobe v Nemeavcih, 
združeno z veliko plesno vese

lico v gostilni Horvat.
Vse ljubitelje zelene bratovšči
ne vljudno vabimo. Za obisk in 
dobro razpoloženje se priporoča 

Gostilna Horvat, Nemčavci

O K R A JN A  G A S ILS K A  
Z V E Z A  v  M . Soboti obvešča
Odlikovanja: Gasilska zveza Slove

nije je  odlikovala za posebne za
sluge v gasilstvu tov. Janeza Bla- 
goviča, predsednika in tov. Karla 
Flisarja, poveljnika OGZ.

Priznanja I. stopnje: Izvršni odbor 
GZ LRS je za izredno, vestno in 
požrtvovalno delo v gasilstvu po
delil priznanja I. stopnje tov. 
Stefanu Sočiču, podpoveljniku 
OGZ, Karelu Centrihu, predsed
niku ObGZ Ljutomer, Janezu Ziž- 
kotu, poveljniku ObGZ Salovci, 
Danielu Kreslinu, poveljniku Ob
GZ Beltinci, Mirku Gamzerju, po
veljniku ObGZ G. Radgona in 
Karlu Bakoju, predsedniku PGD 
Strukovci.
Vsem odlikovancem iskreno če
stitamo k visokim odlikovanjem 
in priznanjem.

Skrb zn požarno varnost ob žetvi in 
mlačvi: Da se zavarujejo kope 
žit na njivah ob železniški progi, 
naprošamo vsa PGD, da lastnike 
zemljišč opozorijo, da je  kope 
zlagati najmanj 25 m od proge. 
Na strniščih je  potrebno preko
pati ali preorati zaščitne pasove 
v primerni oddaljenosti v širini 
50 cm.

Zlaganje slame v kopice: Ker požari 
kopic (oslic) često zaradi svoje 
neposredne bližine prenašajo po
žare na gospodarska in stanovanj
ska poslopja in s tem nastajajo 
občutnejše škode, je  iste v bodo
če zlagati vsaj 5 m od zgradb; 
zlasti je upoštevati poslopja, kri
ta s slamo.

Mlačva: Ker je v zadnjih letih ob 
mlačvi nastalo več požarov, je  
nujno, da poveljstva gas. društev 
stalno nadzorujejo gas. naprave 
mlatilnic in skrbe, da so iste 
stalno pripravljene in napolnjene 
z vodo.
Slamnate 6trehe je pred privozom 
pogonskih strojev dobro poškro
piti, za časa mlačve pa skrbeti, 
da so strehe vlažne. Strogo je 
prepovedati kajenje v bližini 
mlatilnic in pri kopicah slame.

Mlake: Kljub čestim opominom še 
vedno ugotavljamo, da vse mlake, 
katere služijo za odvzem vode ob 
požarih, niso primerno očiščene 
in napolnjene a vodo. Ker je  v 
zadnjem času precej padavin, je  
poskrbeti, da se mlake očistijo 
in napolnijo.

Iz pisarne OGZ

Roko je  potisnil v slamoreznico 
2-letni Karel Pozvek iz Tešanovec in 
si hudo poškodoval dva prsta.

Z voza je  padla 57-letna Uršula 
Gabor iz Petišovec in si poškodovala 
hrbtenico.

Zdravstvena dežurna služba

Dan borcev, 4. jnlija 1958.
Dr. Nikolaj Lanščak, stanuje na 

Lendavski cesti.
Nedelja 4. jnlija 1958.
Dr. Miloš Borovšak, stanuje v 

Kolodvorski ulici — novi blok.
Ordinira v splošni ambulanti od 

8. do 12. ure, v nujnih primerih po
poldne in ponoči na stanovanju.

NOČNA DEŽURNA SLUŽBA od
7. do 13. julija 1958.
Dr. Stefan Vnčak, stanuje v ulici 

Alije Kardoša.

PROSTOVOLJNI KRVODAJALCI
od 23. do 28. junija 1958.
Anton Režonja iz M. Sobote — 

bolnica, petič; Marija Titan iz Kro
ga, Alojz Celec in Terezija Legenič, 
oba iz M. Sobote, vsi četrtič; Ana 
Horvat iz Turnišča, tretjič; Cecilija 
Uljen iz Kroga in Franc Serec iz 
M. Sobote — bolnica, oba drugič; 
Monika Skrilec in Terezija Kolma
nič, obe iz Kroga; Koloman Kuplen 
iz Prosečke vasi, Marija Comboši iz 
Salamenec, Franc Zbul iz Sotine, 
Alojz Marič z Jurija in Marija Ti
vadar iz Gomilic.

Nedelja, 6. julija — Dušica 
Ponedeljek, 7. julija — Manica 
Torek, 8. julija — Milojka 
Sreda, 9. julija — Veronika 
Četrtek, 10. julija — Ljubica 
Petek, 11. julija — Olga 
Sobota, 12. julija — Mohor

MURSKA SOBOTA — 2. in 3. julija 
domači film: »Naša pota se razha
jajo«; od 4.—6. julija ameriški 
barvni film: »Gora«; od 8.—10. ju 
lija japonski film: »Atomska bom
ba nad Hirošimo«.

GORNJA RADGONA — 2. in 3. ju 
lija ameriški film: »Selina«; 5. in 
6. julija francoski barvni film: 
»Sentjernejska noč«; 9. in 10. ju
lija ameriški flm: »Zasužnjeni 
grad«.

VERŽEJ — 5. in 6. julija ameriški 
film: »Pod okriljem zakona«.

CEPINCI — 6. ju lija  »Strah«.
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MOTORNI VOZ, mlinske zobčenike, 

mlinski gredelj (trasmisijo) teht
nice, oljne stiskalnice, kolesa, 
radioaparat, telefonski aparat na
prodaj. Vprašati: Berkovci 39, p. 
Prosenjakovci. M-409

HIŠO Z GOSPODARSKIM POSLOP
JEM in 4 ha zemlje v Gornjih Te- 
šanovcih ugodno prodam. Informa
cije v Martjanrih št. 84. M-491

1 ha ZEMLJE ob Bakovski cesti v M. 
Soboti prodam. Naslov v oglas
nem oddelka. M-492

POSESTVO « 4 ha zemlje vseh kal- 
tnr, lep sadovnjak, gozd. Vse 
okrog hiše z gospodarskim po
slopjem na ravnini ob glavni ce
sti na prometni točki, agodno pro
dam. Ignac Gajsar, Savci 89, To
maž pri Ormožn. M-494

DVA ČEVLJARSKA STROJA, levo- 
ročni znamke »Vesta« ia cilinder 
z dolgo nogo znamke »Adler«, 
oba v dobrem stanja ugodno pro
dam. Jože Rola, Okoslavci št. 38, 
p. Videm ob Ščavnici. M-418

ŠIVALNI STROJ dobro ohranjen 
agodno prodam. Naslov v oglas
nem oddelka. M-412

Prodajamo rabljeno dvodelno 
PLANSKO SEJALO
kot osnovno sredstvo 

Interesenti se naj javijo pri 
upravi podjetja

Mlekopromet Ljutomer

Selekcijsko posestvo Črnelo 
pošta Dob pri Domžalah

sprejme v stalno zaposlitev več 
živinorejcev, veščih oskrbe in 
molže. Ponudbe poslati j u  gor

nji naslov.

Nenadna in kruta smrtna nesreča je  iz naše sredine 
iztrgala računovodjo

D a v o rin a  Š o š ta r e c a
Vsak, kdor Te je  poznal kot prijatelja ali kot svetovalca 
in sodelavca v službi, občuti, kako krut udarec preživ
ljamo vsi ob tem žalostnem dejstvu, da Te ne bo več 
med nami. Ves si se posvetil procvitn Zdravstvenega do
ma in zdravstvenim postajam, ki Te bodo še dolgo po
grešali. Spomin na Tebe nam bo trajen

Zdravstveni dom, UO in kolektiv

KMETIJSKA ZADRUGA
z o. j.

B E L T I N C I
razpisuje delovno mesto za:

VODJA Hranilnice in posojil
nice pri Kmetijski zadrugi Bel

tinci.
Pogoji: Srednja ekonomska šola 
ali večletna praksa v knjigo
vodstvu in bančnem poslovanju. 
Nastop službe po dogovoru. 
Prošnje je  poslati upravi Kme
tijske zadruge Beltinci takoj, 
najpozneje do 15. ju lija 1958.

POMURSKI VESTNIK
Izdaja časopisno in založni
ško podjetje »Pomorski tisk« 
v Murski Soboti — Direktor 
in odgovorni urednik Dragan 
Flisar — Uredništvo: Morska 
Sobota, Stefana Kovača 16 —
— Telefon 138 — Uprava: M. 
Sobota, Kocljeva ulica 7 — 
Telefon: 53 — Oglasni in na
ročniški oddelek: Stefana Ko
vača 16 — Telefon 138 — Na
ročnina: četrtletna 100, pollet
na 200, celoletna 400 dinarjev. 
Naroč. za inozemstvo 1000 din
— Rokopisov ne vračamo in 
ne odgovarjamo zanje — Tek. 
račnn pri Komunalni banki, 
M. Sobota, številka 405—70

1-345
— Tisk Pomurske tiskarne v

Mnrski Soboti

Na podlagi sklepa delavskega sveta podjetja razpisuje pod
je tje  »Murac, tovarna perila Murska Sobota

2 ŠTIPENDIJI ZA KONFEKCIJSKO SREDNJO SOLO

P o g o j i :  končana nižja gimnazija. Prednost imajo kandi
datk ki imajo poleg uspešno končane nižje gimnazije opravljen 
še pomočniški izpit iz krojaške stroke. V poštev pridejo samo 
moški, ki niso starejši od 25 let.

Pismene prošnje je  dostaviti na upravo podjetja do 15. jn 
lija 1958.

OKRAJNI ZAVOD ZA SOCIALNO ZAVAROVANJE 
V MURSKI SOBOTI

Obveščamo vse naše komitente o spremembah tekočih ra
čunov pri KB Murska Sobota

605—70
Tekoči račun

2—288

Račun prispevek
605—70
239—100

Pokojnine, invalidnine 
in otroški dodatek

605—70
239—101

Avto-molo društvo Morska Sobota prične s 7. julijem 1958 

t e č a j  za  š o f e r j e  a m a t e r j e

Prijave sprejema Janko Kukel, Narodna banka, do vključ
no 5. julija, k jer se dobijo vse informacije.

CIRKUS »KOLOR«
gostuje v Murski Soboti 4., 5. in 6.  julija.

V petek in soboto 2 predstavi ob 18. in 20.30 uri. V nedeljo 3 pred
stave ob 16., 18. in 20. uri pri, gimnaziji. — Internacionalni variete 

program: Jugoslavija, CSR, Avstrija, Turčija in Egipt.
7. in  8 . ju lija  g o stu je  v L ju to m eru .
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SOBO S SHRAMBO v centru Zagreba 
zamenjam za enako v M. Soboti. 
Naslov: Miodrag Jurišič, Ilič« 
116/1, Zagreb.  M-598

DRUŽINSKO STANOVANJE v Mur
ski Soboti v Ivanocijevi ulici št. 
25, zamenjam za enako stanova
nje v Murski Soboti. M-599

32-LETNI MOŠKI išče do 28 let sta
ro dekle v svrho ženitve. Ponud
be na oglasni oddelek pod »Po
letje«. M-493

MALA KMETIJA se daje v polovič
no obdelavo ali za delno pomoč 
pošteni mali družini, kateri je  sta
novanje zagotovljeno. Knhar, mli
nar, Puconci. M-611

IZGUBIL SE JE FOTOAPARAT 
Aqna-Filete v M. Soboti. Pošte
nega najditelja prosim, da mi ga 
proti nagradi vrne. Lojze Trste
njak, novinar, M. Sobota. M-617 

DNE 4. JULIJA OB 9. URI bo lici
tacija gradbenega materiala pri 
Martinlščn. Dijaški dom, Murska 
Sobota. D-613

ZAPESTNO URO sem izgubil od 
Cvetkove do Partizanske ulice (po 
mali poti) v M. Soboti. Poštenega 
najditelja prosim, da mi jo vrne 
proti nagradi. Bogomir Medven, 
Partizanska 40. M-619



»Začel se je smrtonosni ples..
Naprosil sem kapetana Žarka Re

piča, naj pove nekaj iz svoje boga
te zakladnice spominov na partizan
ska leta, posebno pa na strahote V. 
sovražne ofenzive pred 15. leti.. To
variš Žarko Repič se je  temo rade 
volje odzval in pripovedoval na
slednje:

>Niti 15 let še nisem dopolnil, ko 
je  v mojo rodno vas Vršanje (okraj 
Banja Laka) prihrumela tolpa četni- 
škib zlikovcev. Moji pokojni starši 
so podpirali narodno-osvobodilno gi
banje, zato jim je  bila namenjena

Spomini udeleženca 
V. sovražne ofenzive

tragična smrt. Cetniški klavci so 
očeta in mater strahovito trpinčili 
in se naslajali ob njihovih mukah.

Ta grozni dogodek mi je  ostal 
neizbrisno v spominn in v srcu sem 
prisegel maščevanje krvnikom. Po 
smrti mojih roditeljev sem ostal si
rota in se potikal okrog sorodnikov. 
Preživljal sem se s priložnostnim 
delom. Decembra 1942. leta se je  v 
moji vasi mudila I. Proletarska 
udarna brigada. Ker sem že prej 
iskal vezo s partizani, se mi je se
daj nudila ugodna prilika za vstop 
v NOV.

Nekega mrzlega decembrskega 
dne sem se ojnnačil in se javil šta
ba I. bataljona omenjene brigade. 
Sprejel me je  politični komisar to
variš Krsto Bajič. Povedal sem mn 
svojo željo, da bi rad vstopil v vrste 
partizanov. Komisar je  začudeno po
gledal doraščajočega mladeniča šib
ke telesne rasti. Vprašal me je : »Ali 
boš lahko izdržal vse tegobe parti
zanskega življenja?« »Bom, tovariš 
komisar,« sem odvrnil.

Tako sem ostal v prvi proletarski 
brigadi.

Kmalu nato se je  začela IV. so
vražna ofenziva in uspešno sem 
opravil prvo preizkušnjo — »ognje
ni krst«. Ta ofenziva je  še bolj pre
kalila naše borce in v tej ofenzivi 
nam je uspelo zadati smrtni udarec 
četništvu. Bližali so se majski dnevi 
1943. leta in z njimi V. sovražna 
ofenziva. Tiste dni sem bil v sprem
ljevalnem vodo 1. bataljona I. pro
letarke brigade. Dodelili so me za 
pomočnika mitraljezca. Mitraljezec 
je bil neki visokorasel tovariš Ni
kola čučun. Težka »Breda« je  često
krat pela smrtno pesem sovražniku. 
Znašli smo se v jeklenih obročih in 
pričela se je  borba na življenje in 
smrt. Spričo relativnega zatišja na 
svetovnih bojiščih je  sovražnik lah
ko uporabil svoje odvečno letalstvo, 
ki nam je dan za dnem prizadejalo 
težke izgube. V sestavu našega voda 
6cm se vzpenjal po skoraj nepre
hodnih planinnh. Dan za dnem, noč 
za nočjo smo imeli srdite boje s so
vražnikom, ki si je na vse kriplje 
prizadevni, da bi uničil glavnino na
še vojske z Vrhovnim štabom na 
čelu. Ker se je  bilo nemogoče pre
bijati s težkim orožjem, je  Vrhovni 
štab izdal povelja, naj se razbreme
nimo tega orožja. Lepega junijskega

OPOZORILO BRALCEM
Opozarjamo bralce, da bomo 

v prihodnji številki objavili 
spomine iz borb na Sutjeski, ki 
jih je našemu sodelavcu pripo
vedoval udeleženec podpolkov
nik Milan Prizmič.

dne sva s tovarišem Nikolajem iz
polnila ukaz Vrhovnega štaba. S 
tovariši sem bil v neki globeli, nad 
nami pa so krožili sovražni letalci 
ter sipali smrtonosni tovor na parti
zanske borce. Najprej sva nničila 
»zatvarač«, ostale dele strojnice pa 
vrgla v potok.

Nato smo krenili dalje.
Bili smo izčrpani in utrujeni do 

smrti. Lakota je  strahotno pritiska
la. Jedli smo neko travo, imenovano 
»crijemnša«, ki ima duh po česnu. 
Povsod, koder je  šla naša kolona, 
je  ostala zemlja brez dobre in »hran
ljive« trave »crijemuše«. Ko je  tudi 
te zmanjkalo, je  prišla na vrsto na
vadna trava, v kolikor je  je  seveda 
bilo. Na Zelengori pa tudi tega ni 
bilo, niti listja, kajti tam rastejo 
skoraj sami borovci.

Ljndje so od lakote umirali. Pri 
mnogih so se pojavljale halucinaci
je. Dobro se spominjam, kako je

moja kolona naletela na napol neza
vestnega borca. Na vprašanje po
veljnika naše enote, kaj dela, je  
odgovoril, da je  stražar pri skla
dišču za življenjske potrebščine in 
orožje. . . Začeli smo se prebijati 
skozi prvi ognjeni obroč. Zopet sem 
bil pomočnik pri strojnici, vendar 
je  to pot moj dobri tovariš Nikola 
razpolagal samo s strojno puško. 
Pognali smo se na »juriš« in nasko
čili goste sovražne vrste, oborožene 
do zob z najmodernejšim orožjem.

Spopadli smo se z Nemci. Začel 
se je  smrtonosni ples. Sedaj ni pri
šla v poštev več niti puška niti 
strojnica, marveč bajoneti in puški
na kopita . . . Povelje se je  glasilo: 
samo naprej, brez zastoja! Prvi, naj
težji obroč se je  razklenil pred sil
nim naletom naših borcev. Imeli smo 
velike izgube, toda sovražnik je 
imel še večje. Preboj skozi drugi 
obroč je  bil lažji, zlasti pa skozi

tretjega, ker b o  ga sestavljale so
vražne sile, sestoječe se v glavnem 
iz domačih izdajalcev: ustašev, čet
nikov itd.

Pri preboju dragega obroča pa 
se je  moji enoti nasmehnila sreča. 
Sovražni letalci so spustili številna 
padala, le-ta pa so padla v naše ro
ke. Skočili smo k njim in od začu
denja ostrmeli . . . Bilo je  belega 
kruha, konserv in orožja. Razumlji
vo je , da nam je  bilo vse to izredno 
dobrodošlo in je  potešilo lakoto to
varišev.

Odšli smo proti vzhodni Bosni in 
razvili močno ofenzivo. S svojo eno
to sem se zaradi počitka za nekaj 
dni nstavil v Han pjeskn.

Po nekajdnevnem počitku smo 
odšli naprej, novim bojem in novim 
zmagam nasproti.«

Po pripovedovanju napisal 

J o ž e  J a n e ž

S U T J E S K A  -
R E K A  S P O M I N O V

Sutjeska je  ozka reka, široka 
vsega nekako 10 metrov. V maju in 
janiju najbolj naraste, ker se v tem 
časn na planinah topi sneg, zato pa 
je  takrat tudi manj prehodov preko 
nje. Toda prav v takšnem časn so 
morali borci gaziti čez valovito in 
ledeno Sutjesko. Glavnina edinic jo 
je  prešla sicer preko mosta med Su
ho in Tjentištem, ki ga je  sovražnik 
nenehno obdeloval s kroglami s svo
jih okrožij, številne edinice pa so 
morale bresti Sutjesko.

Ko zapustimo dolino Sutjeske, se 
začenja planinska planota Zelengore 
na kateri so najbolj značilni kraji 
iz borb Ljubin grob, Lučke, Vrbnič- 
ke kolibe, Bare, Balinovac in Rata
ji. Kakšni so ti kraji? Ljnbin grob 
je  naselje na veliki livadi, kjer so 
pod pašniki kolibe in staje. Vse to 
področje pa je  obdano z gozdovi,

sem pa tja  pa so tudi redko zarasli 
gozdiči ali pa so osamljena drevesa. 
Poleti nepregledni zeleni pesjaž, po
zimi pa snežna pustinja z visokimi 
zameti. Prav takšne so tudi Lnčke 
in Vrhniške kolibe v bližini Ljnbin 
groba.

K r a j i  p o m e m b n ih  
d o g o d k o v  i z  naše 

r e v o lu c ije
Vsi ti kraji niso znani in po

membni izključno le zaradi naše 
najslavnejše zmage nad združenim 
sovražnikom 1943. leta, temveč tudi 
zaradi dogodkov iz revolucije, ki so 
se tu in v bližnji okolici odigravali 
že eno leto poprej.

Konec januarja 1942. leta je  pri
šel v Fočo Vrhovni štab NOV in 
POJ, kjer je  po približno 4 mese
cih Bivanja izdelal načrte za nadalj
nji razvoj NOB in socialistične re
volucije. Prav takrat je  tja prišla 
po slavnem Igmanskem maršu tudi 
prva proletarska brigada.

V Foči so bili februarja 1942 
sprejeti prvi predpisi o nalogah in 
ustroju narodno-osvobodilnih odbo
rov — znani pod imenom, Fočanski 
predpisi.

Tu je  vrhovni štab odločil tudr 
o formiranju II. proletarske brigade, 
ki je  bila formirana 1. marca 1943. 
leta v čajnici. 1. maja 1942 je  bila 
na osvobojenem ozemlju Foče pro
slava praznika dela, ki ji  je  priso
stvoval tndi tov. Tito. Za bivanja 
vrhovnega štaba na Zelengori je ta 
izdal še odločbe o formiranju III. 
Sandačke in IV. in V. črnogorsko- 
proletarske brigade, ki so bile vse 
formirane še istega leta j unija me
seca.

V teh krajih no področju seda
njega Gorazdanskega okraja je  bilo 
torej formiranih vseh pet prvih pro
letarskih brigad NOV Jugoslavije.

Spomini na slavne dogodke, ki so 
bili v teh krajih, so ovekovečeni z 
vrsto spomenikov.

Del doline Sutjeske je  po odločb! 
Izvršnega sveta BiH z dne 8. marca 
1958 v zaščiti države. Zaščitena po
vršina (okoli 40 ha) je  okoli Tjenti  
sta ob reki Sutjeski. V zaščiti drža
ve pa so še drugi pomembnejši kraji 
iz tega področja, kjer so bile hude 
borbe, in vse poti, ki peljejo iz 
Tjentišta tja.

Na področju Sutjeske je  tudi par
tizanska grobnica, kjer so posmrtni 
ostanki vseh partizanov, ki so iz
gubili svoje življenje v borbah med 
15. majem in 15. junijem 1943 na 
tem razsežnem predelu, in spomenik 
dalmatinskim brigadam. Na Curevem 
stoji spomenik VI. vzhodno-bosanske 
brigade, na Popovem mostu IV. in 
V. črnogorsko-proletarske brigade, 
na Brodu v bližini Foče I. in II. dal
matinske brigade. Na Miljevini pa 
je  spomenik I. proletarske brigade, 
ki je  na tem kraju prebijala dragi 
sovražnikov obroč in tu so postavili 
spominsko grobnico vsem tistim 
borcem, ki so izgubili svoje življe
nje v tej bitki.

(Iz brošure »Dokler bo tekla 
Sutjeska«)

OB PRAZNIKU VSTAJE
(Nadaljevanje s 1. strani)

VIL kongres Z K J je  zgodovinskega p o 
mena za nadaljn je razvijan je naše sociali
stične skupnosti, novi program  Z K J pa 
uživa spričo hum anistične vsebine najšir
šo podporo vsega ljudstva Jugoslavije.

Vsi naši lju d je so sprejeli program  Z K J 
za svojega in trdno so odločen i graditi so
cializem  in razvijati socialistične družbene 
odnose tako  kot to ustreza željam  in ko 
ristim naših narodov.

Spričo naše m iroljubne in dosledne p o 
litike je  Ju goslav ija  osvojila sim patije in 
podporo vsega naprednega človeštva. Nasa 
herojska  borba in povojn i napori našega 
ljudstva za izgradnjo boljšega in srečnej
šega življenja  —  socializm a so nam om o
gočili, da  lahko  govorim o z vsemi narodi 
kot en ak z enakim i. Jugoslav ija  sicer sodi 
po geografskem  položaju  in številu preb i
valstva m ed m ajhne države, toda v m o
ralnem  pogledu je  na stopnji velesile. Ho
čem o živeti v prijate ljskem  sožitju z vse
m i državam i na svetu na podlagi en ako
pravnosti in nevm ešavanja v naše notranje 
zadeve ter krepiti in razvijati gospodar
sko, kulturno in politično sodelovan je z 
vsemi narodi ne glede na njihovo družbe
no ureditev, na načelih  aktivne in m iro
ljubne koeksistence. Ju g oslav ija  se bori z 
vsemi silam i za mir in za m iroljubno re
ševan je vseh m ednarodnih sporov v okviru  
organizacije Zruženih narodov. Smo od loč
ni nasprotniki b lokov ske politike in rož lja 
nja z orožjem , kajti na ta način se ne re
šu jejo  pereči problem i, k i tarejo  razne na
rode. Na žalost sta se v povojnem  obd ob
ju izoblikovala dva bloka, k i se m ed seboj 
sumničita in obtožujeta, nam esto da  bi eni 
in drugi storili vse, kar je  v njihovi moči, 
da se vsa sporna vprašanja rešujejo na m i
roljuben način in da  se ohrani svetovni 
mir. Naš planet pa  je  spričo b lokov ske p o 
litike in nezaupanja postal kovačnica  
orožja.

Velesile tekm ujejo v oboroževanju  in 
kop ičijo  zaloge jedrskega orožja.

Človeštvo je  prišlo tako  daleč, da lahko  
sam o sebe uniči. Nova vojna bi bila za
tegadelj pravi absurd, ker bi ne bilo ne 
zm agovalca ne prem aganca, m arveč bi z 
novim strahotnim  orožjem , k i ga posedu
je jo  tri velesile, lahko uničili vso civiliza
cijo  našega planeta. Vendar upam o, da  
bodo napredne sile sveta in m ed njimi no
va socialistična Jugoslav ija , k i se borijo  za 
mir in mirno reševanje m ednarodnih spo
rov, končno le zmagale, ter prisilile od

govorne državnike, k i im ajo v rokah  uso
do človeštva, da se bo atom ska energija  — 
ta največji izum človeškega duha  — upo
rabljala  izključno le v m iroljubne nam e
ne.

N arodi Ju goslav ije  so v svoji zgodovini 
prestali že m arsikaj hudega. Stoletja  so se 
borili za svojo sam ostojnost in neodvisnost. 
V povojnem  obdobju  pa so doživeli to, 
kar n ikdar niso pričakovali. Sredi največ
jega delovnega poleta je  prišel udarec z 
Vzhoda. Sledila je  zloglasna resolucija In- 
form biroja  in z njo leta stalinske politike, 
gospodarske b lokad e in groženj, k i so p o 
vzročile našemu ljudstvu ogrom no škodo. 
Vse je  že kazalo, da bo ta sram otni m adež  
izbrisan in da  se bodo naši stiki s SZ in 
drugim i državam i na Vzhodu, k i so nasta
li po norm alizaciji odnosov, ugodno razvi
jali. P ričakovali smo, da bodo  voditelji 
Sovjetske zveze spoštovali načela beograj
ske in m oskovske d ek larac ije  in da  bo  
usodno leto 1948 šlo o pozabo. Po norm a
lizaciji odnosov se je  naše vodstvo na oso 
m oč prizadevalo, da bi ljudstvo naše d e
žele pozabilo  težka leta Stalinovega pri
tiska na socialistično Jugoslavijo .

Ker nismo podpisali resolucije 12 par
tij in nismo pristopili v takoim enovani 
>tabor socializm as, so voditelji SZ in dru
gih držav Vzhoda ter K itajske začeli spet 
z organizirano klevetniško kam pan jo, na
perjeno proti našim narodom . Namesto 
stvarne kritik e  in ideoloških  razprav se je  
pojav ila  gonja, podobna tisti iz leta 1948. 
Sovjetska vlada je  tako j po  VIL kongresu  
Z KJ, že drugič o zadnjih letih, p rekršila  
m eddržavni sporazum  in odpovedala  po 
godbo o kreditiranju. S tem, da  so nam  
odpovedali kredit, so hoteli preprečiti iz- 

olnitev perspektivnega plana, podobno  
akor leta 1948, ko  so skušali z gospodar

sko b lokad o  m inirati izpolnitev prvega 
petletnega načrta. Glavni argum enti te 
kleoetn iške gonje so: "Ju d ežev i srebrni
kih, "Udarna moč im perializm a", "Trojan- 
ski konju itd. K akor je  d eja l tovariš Tito, 
nam najhujše udarce zadaja jo  tisti, k i bi 
nam m orali biti najzvestejši in najboljši 
prijatelji. Kaže, da nam je  zgodovina do
ločila takšno trnovo pot, da bi se sam raz
voj socializm a obvaroval izroditve in da  
bi se iz sedanjega kaosa  o svetu socializm a 
dvignil s takšno m oralno m očjo, k i bi mu 
om ogočila zm agovito pot v nadaljn jem  raz
voju.

Ta gonja n ikakor ne koristi interesom  
socializm a in popuščanju m ednarodne na

petosti. Žalostno je  od jekn ila  vest o 
usmrtitvi voditeljev  m adžarskega upora in 
ose kaže, da  si ta gonja utira isto pot, kot 
o letih stalinskega despotizm a. Na ose te 
klevete pa  bom o odgovarjali m irno in do 
stojanstveno ter svetu že o  drugič d okaza 
li, da nas nobena sila ne m ore odvrniti od  
tega, da o  naši deželi zgradim o tak  socia
lizem, k i pom eni ž iv ljen jsko  radost in sre
čo. Znano je, kakšen  neslaven kon ec je  
doživel In form biro. Če je  pred 10 leti 
ogrom no število  ljudi verjelo, da  je  Sta
linova politika  pravilna, zd aj narodi ne 
zau pajo  protijugoslovanski gonji. N astal 
je  položaj, ko  m ilijoni ljudi m islijo eno, 
prim orani pa  so brati in poslušati drugo. 
Nastal j e  g lob ok  prepad  m ed tistim, kar  
uradno govore in tistim, kar  lju d je čutijo  
in m islijo, k ak or  je  te dni d e ja l tovariš 
V eljko Vlahovič.

Prav gotovo pa bo  nekoč pobu dn ike te 
protijugoslovanske gonje sram  pred  lastni
m i narodi in vso svetovno javnostjo.

O b prazniku vsta je narodov Ju g oslav ije  
in 15-letnice veličastne su tješke ep op eje  
pa se lah ko  s ponosom  ozrem o na p reh o je
no pot. V specifičn ih  pogojih  druge svetov
ne vojne smo zm agovito izvedli nacionalno  
in socialno revolucijo. V težki štiriletni 
krvavi borb i smo prispevali dragocen d e
lež o  skupni borb i proti fašizm u in dali 
ogrom ne žrtve za zm ago nad sovražnikom . 
V povojn ih  letih so se naši narodi m arsi
čem u m orali odreči, da  so lah ko  obnovili 
opustošeno dom ovino in pričeli graditi 
boljše in srečnejše živ ljen je za sedan je in 
bod oče rodove  — socializem . Leta  najhu j
šega pritiska in groženj ter gospodarske  
b lokad e so za nami.

Ju goslav ija , n ekd a j na pol kolon ija , je  
po zaslugi naporov naših delovnih  ljudi 
postala gospodarsko  m očna in se uvrstila 
m ed industrijsko razvite dežele. Ne g lede  
na sedan jo gonjo z Vzhoda in ne g lede na 
razne poizkuse n a jbo lj reakcionarn ih  sil 
Zapada, pa smo trdno odločen i n adalje
vati našo politiko  razvijan ja socialistične
ga družbenega sam oupravljanja in k rep it
ve našega gospodarstva, k i ima za c ilj ne
nehno povečavan je ž iv ljen jskega standar
da našega delovnega ljudstva, na m edna
rodnem  torišču pa nadaljevati po litiko  m i
roljubne in aktivne koeksistence z vsemi 
narodi ne glede na njihovo politično ure
ditev. Z vsemi silam i si bom o tudi o bo 
doče prizadevali za ohranitev svetovnega  
miru in za m iroljubno reševan je o seh  spo
rov.

M R K I

97. »Kam greš?« je  vprašala Rezika. >In k je  hodiš? Nikjer 
te nisem videla od najinega zadnjega srečanja. Menda me nisi 
hotel poiskati. To ni lepo od tebe. Včasih si bil drugačen. Po
vej mi, zakaj si postal tak? Tudi to bi mi lahko povedal, kje 
si v službi.« Mrki je  rekel: »Danes tu, jutri tam. Kakor se 
vzame. Potrpi še nekoliko, kmalu bo vse mimo in potem te bom 

oiskal in ostal pri tebi.« »Ne razumem te. Zdiš se mi tak, ko 
a nekaj prikrivaš. Ali si doživel kaj hudega in se ne moreš 

otresti morečih spominov?« »Ne vem, kako bi ti povedal. Ti 
tega ne bi razumela. Zato je  bolje, da molčim.« »Pomagala tl 
bom, če je  le v mojih močen.«

98. Medtem je  Franček prispel na postajo. »Tovariš ko
mandir, hitro pojdite z menoj!« »Kaj se je  zgodilo?« je  vpra
šal miličnik in radovedno ogledoval upehanega dečka. »V gozdu 
6va videla tuje moške.« »Kdo jih je  videl?« »Tonek in jaz sva 
jih videla. Skrila sva se jim v grmovje in naju niso zagledali.« 
»Se nista zmotila? Morda so ljud je grabili listje za živino.« 
»Res sva jih  videla! Če mi ne verjamete, vprašajte Toneka,« 
»Kje pa je?« »Tam gori, na hribu čaka.« — Miličniki so bili' 
kmalu nared. Franček je  gorel od veselja, da bo šel z njimi. 
»Tovariš komandir, dajte še meni brzostreljko,« je  rekel in 
pogumno držal korak z oboroženimi fanti v modrih uniformah.

99. Sloki in Dolgi sta se brezskrbno namestila v bunkerju. 
»Eden izmed naiu bi moral ostati na straži,« je  predlagal Sloki. 
»Koga se je  treba bati tu, podnevi? Saj se nikomur niti sanjah 
ne more, da je  tu bunker in zdaj midva v njem.« Dolgi je 
zamahnil z roko in preizkusil oddajnik. Oba sta napeto posluša
la. »Halo, tukaj Miška. Halo, tukaj Miška. AU me slišite?« je 
spraševal Dolgi. Kmalu je  dobil pritrdilen odgovor: »Halo, tu
kaj Mačka, balo, tukaj Mačka. Slišim.« Dolgi je  nadaljeval: 
»Čakamo vas. Čakamo vas. Nocoj bomo čakali v zasedi in vam 
pomagali čez Muro. Sinoči je  bilo nevarno na meji. Zato smo 
odložili pohod. Danes je  vse v redu. Vse je  pripravljeno.«
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